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EXECUTIVE SESSION

The Committee met,

in Room $.123, The capitol,
Also present:

A. O. Schwarz, Jr., Chief Counsel;

Aaron, professional staff Members.

Thursday, June 19, 1975

United States Senate,

Select Committee to Study Government.

operations with Respect to

Intelligence Activities,

washington, D. C.

pursuant to notice, at 2:20 p.m..,
genator John G. Tower,presiding.
ors Tower (presiding), Bakef and Mathias.
william Miller, staff Director; Frederick

Charles Kirbow and David
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Senator Tower. Mr. Angleton, I understand Qmﬁ you came
on very short notice. And I appreciate your accommodating
the Committee.

You will have to be sworn.

Would you rise, please, and raise your right hand?

Do you Bole@nly awear that the testimony you are abqut
to give before this committee is the truth, the whole truth and
nothing but. the truth, so help you God?

Mr. Angleton. I do.

Senator Tower. Counsel, you may proceed.

TESTIP;lONY OF jl\MES ANGLETON

Mr. Schwarz. I woﬁld like to first get your name and
address on the record.

Mr. Angleton. James Angleton, Ar}ington, virginia.

Mr. Schwarz. Jusﬁ gome procedural matters. You have a
right to counsel, you understand that?

Mr. Angleton. Yes, 1 understand fit.

Mr. Schwarz. And'if at any time you want to stop to ob-
tain counsel you have a riéht to do that. And if you wish
to claim any of your Constitutional rights you have a right
to do that, you understand those things also, do you?

Mr. Angleton. Yes. 1 understand them.

Mr. Schwarz. You were employed at the CIN for what
period of time?

Mr. Angleton. From the beginning until December, the
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4 or put even j rally, how did youshappen to have both

end of December.

Mr. Schwarz. 197472

Mr. Angleton. 1974.

Mr. Schwarz. And were you the Chief of Counterintelligencd
at the CIA for that period?

Mr. Angleton. 1 was.

Mr. Schwari. ‘For that entire period of time?

Angleton. No, from 1954.

JFK Act 5 (g)(2) (D)

JFK Act 5 (g) (2) (D) i

Angleton. That ig correct.

Schwarz. Can you briefly state th= c@

wr counter intelligence work and b,eJﬂ(Actgi(g)Q)(DYﬂ

those jobs?

Wwd ask you some clarifica-

usiness, or are we trying to take

£ 1 ¥ngw more where we are going.

Mr. Schwarz. We arc going to the Szulc bus
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Senator Baker. If I may say S0,

having togi%%\ .67/ and other things.
' Mr. Angw well, ‘;, with, I went into 0SS in

hy Q%é;:.
1943, in 1943 £ro

Donovan. My immediate ‘¢ was James R. Murphy, who had been
a protegee and obtainedﬁv law degree in General Donovan's

&

office. And he is a ;Factich g attorney here in Washington.

And during that

B
L
fg

had never had any=

page of the Néw York Times, and Ben Wells
cross- sectionwof Amerxcan life.
country, and
to London. And the purpose of thatswas to ab-

e/ pritish cxpérience, and more importantiygithe breaking

activity, was really done in England. And by way‘

gression, the Germahs were using a receiver machine cal




break of war, wh

prescience to know thatfthe systems could only be one thing,

that it would be operatiw\\

I give this digression

fruits of that breakthrough wound‘first go to the military

and the military operations.“\jg\ﬁhe counter intelligence

use of it would be the bo 1{st of priorities, in

one sense.

WARD & PAUL

f.the material

in any fashion to i;’ Germans would destroy theé*military
uses. And during{é; war or when the Germans wentytnto the

E . : f war, they brought it up from 10 percent recovery to'@pout

2

106 percents

Andxg'believe {t was in the neighborhood of some 2%

»

// messages from the German high command. I kno

operaty 7\

the Ba ftle of Tobruk was fought on six intercepts.

So our job was to make use of the counter intelligence

for the purpose of playing back German agents to their high

@}/
7com

war ended I would say that 99 percent of all reporting agents

mand. And this was an elaborate dcception And when the

410 Frest Street, S.E.. Wasnrngion, D.C. 20003
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west Gqéggxaliases, their only point of contact foﬁrmost

document

%é;f and money was to our agent under ;ﬁ
And it was églled the Safe Haven program.

So Londonswas in:a sense a staging a;ya with full access

&

to British, or tﬁ 'ﬁruits of British aqﬁivity, going back
through their entitthgstory. And zéjhas the advance head-
quarters for General Déﬁqvan,-and ME. Murphy.

1 was then sent to ftaly 1951943. And 1 took over the
counter intelligence for Ité\yg‘the 055, AFHQ, Allied Forceé
lleadquarters.

Subsequently I became the Rief of 0SS Italy. And

J4
bl
<
.
e
]
4
<
13

1 want to say that my w@ék then beca: e more broad in terms of
esplonage and all thejother brancheswzkyoss. And I re-estab-
lished the counter gntelligence services X\ And I brought the
French back into/existence, particulatly t;}lman who
originally acqudred the code, and who worked it fof many
years. And by this time it was shifted to th;\gaaatjbloc
I left Italy in 1947 or 1948 and came back, aai was

4 A

dischargéd and went into the Agency immediately. Anqafurinq

the ;é?AOd I was in the Agency, of course, 1 had hoth Sgent
oper tions, long distance operations, and counter xntellugencc,

some sabotage, black propaganda, infiltration.
!

. 410 Firat Street, S.E.. Wasnington, D.C. 20003

And probably the first overnight operation that there Qgs
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Ttalians in an airplane and having them fly over to ti

oumanian border and make very primitive photograpﬁéézg the

Wond I was sent back to the Air Force. Abd then I had

N

code operations, embassy penetrations, andéé%’on.
& 7

apscnse the resuncitation_dé/the Italian service,

hForce, and the Midééi;r of the Interior,

civil war in Greece, and the vival of the international
nrigade and in fact the soy&ets h%é§:Uilt up, when they were

' period, assassinations,

And thrqughou@‘this we had very c1;§5%iupervision from
Mr. Murphy, and @eneral Donovan. And we had sgégial interest
in the Vatican;'and what was happening in Berlingbehind the
And'éhe then acting Secretary of State for theWatican,

/Ywho is the present Pope. And so there was mué§\~

g% tini,

thefPépe, who is now the Pope, one of the basic problems was

to doff¥hrough our channels, and General Donovan, with Mo

théf cold war. We did not buy the cold war, it came to us
géd we worked with the Germans, and as we broke down the

é{pposition, we began to find that we were not getting the
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phase in the very 1093

obfﬁ\:
alliéx3

occupied new territories, it

was faced with these afties, the defectors coning

over to us at very h

immigration. Technfcally we wgre still a part of AFHQ, which
was a combined ana Allied Headg ters. And the British desireJ
were that ourggctivities be direcﬁéd in supporting thelr

responsibiliti jgs in the Middle East,KAnd, therefore, to pre-

vent the fﬁ;igration.
:5'

And I think the qﬂiz_ggiisz_sghlg_;:?e\gas ever re-

ceivéd/ during that period was one we sent te Mr. Murphy, and
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;Mwmig oa,
.\_._.-}

o my dealings were with Admirijgﬁ' geria, who

of the Italian Naval Intellfqence, but was

Irgum, and hlew up the British
embassy in Rome, who we;jdv pposite numbers. And the man

with whom we had set u?; lian intelligence through

the rest of the

group, and then we&kﬁd the dilemma ag
turned them overy g, and so on.
And weﬁﬁere in a position to make de\\ ions one way or

“YAnd eventually we came down on t

‘X%g there is so much more of it.
2<:céd of it.
) schwarz. So you developed some ind of a rel
%Ehip, perhaps a friendly relationship, with persons con6e§;cd
with the new State of Israel or the hoped-for state of
Israeli back in the 1940's?

Mr. Angleton. That is right.

—FOP-SECRET—
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‘”%ggl you
3- ssion?

And so theré was bot‘ég gee rity problem and a political
problem. And one of my men ar ; I might say, the head of
the Zionist movement in Y<;7 ‘ nderground. So I had
a connection to this maﬁ%;

So, coming back//o vlashington, I QiﬁaspeCLAI Assistant
to Colonal Donald“H{‘Galloway, who was hex
clandestine side;ind covered the world, on ally
clandestine qé@ivity.

And,sdbsequently I was Chief of Operationsfﬁ

Schwarz. 1In the period beginning in 1954 and ldgﬁi
until 1974, when you left the Agency, did you have any

relationship -- 1is the lsraell account the wrong way to say it}
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r. Angleton. 1t is all right. It is as good a@yny

m 1947 -- 1946 on.

And all

ig, do you have any

JFK Act 5 (g) (2) (D)

2 | JFK Act 5 (g) (2) (D)

1% | 1951 and 1974.

14 Mr. Angleton. It yas re

/(/

15 negotiator of the arséngement.

16

s

17 stationed in Washlington. But during the
LT

3t

18 JFK Act 5 (g) (2) (D)

19

20

21

22

23 whg “7as then Director. And he was to be succeeded by Gends

«,fwar that Bedell Smith was to take over,

and Allen Dulles retur




Miller.

his activity, that we wot1ld go

ip. And after a lo

eed upon between the)

ahead and re-egtabl iz

t of bureaucratic prob j;

Q\ Angleton. In most aimplistichﬁirms, they were in-
\)ﬁ) 7 | formed tﬁé&awe would not work with £fem against the Arabs,
Uj\A — [/
8 that we wéng\work wi€H them ong ¥siet intelligence and
: )
~ e g
9 Soviet bloc\ﬁékggligence and/fommunism, where it existed.
No? N\ 7 .
- 10 Mr. Schwa{ij pid thdf agreement =< which I take it was
- 11 |} more flexible thaQQﬁ
4 \
—— 2
N 12 | the period of your =&
L}
C V4
g 4
o i 13 Mr. Angli§§9. B
o 14 Mr. Miller. Was thﬁspagr
c
15
<
~ 16
17
; 18
: 19 Angleton. Under the authority o{(&qs pirector of
i /#Central Intelligence, and the JFK Act 5 (g) (2) (D) on

the other side.
Mr. Miller.

of both countries?

Mr. Angleton.

410 Frest Street, $.€.. wasnington, D.C. 20003

correct.

And this involved the exch

Everything except their own peo

ange of resdpurces

The term "resources” is not quite

ple. It was qiving'ﬂ
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é;g{elligcnce that intelligence supersedes writing. And

JFK Act 5 (g)(2) (D)

Miller. So the Director of Central Integﬁgéence was

i

it.

f\State\was the brother of the/Députy Chief of the

olved.

very much inv//
record of

iy

as an\instrument oF

. Angleton.

The lettexs, coples

President © to the
the Agency. \I dealt wit
with Africa, '
If you
tive treaty which s cleared -- and peopilg wanted these
-£/1 ayn't think there we::\q y, clearances

things cleared -~
.;; V% o
obtained from/the Hill. )

Mr. M;iler. Wwas it kKegarded as an obligation

commitment/from the U.S. to on certain matterss,

Angleton. When you use the word U.S. while vy

may, fusle it as contracting officers and all that, there was:5p

LS

fry little reduced to writing. And it is a custom of

there have been very few directors to my knowledge that would

T~
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1/

standing. It is based on a fiduclary relationship and comﬁon

understanding.

encrated by events. WE had the arrest of tpg;ﬁine doctors,
grom in Russia. And obviously g“ﬁ didn't go through
aucracy, it was there.for ’2ﬁiyone to see.
impact on the question of immigration of

;ég/: along with it. And

 bod operation.

JFK Act 5 (g)(2) (D)

begin with.

JFK Act &5

dparture in 1974, {s\there any connection between X
aE,

G
o B
(38
iy

Zrture and handling of And if there is, wh

the connection?

Mr. Angleton. Well, I think I have said it all to




JFK Act 5
TN

commission -~ I don'tknow'how wisely. You caﬂ always

Bl different 1nform§tion from different people,

o
2
<
.
L
Q
[
<
3

he began to regardf3

7/

thing where wifhid to open the windows S%d let the air in.
hra

And he used phifases such as, W€ must__help

N
other thin é(/

position was that it was a politica

we were not bound, Or should hot be boundmjto using

on tactical ventures when we had relatioRsiips -

But one must rembmer that there are still three

million Jews in the Soviet Union. And the relationship is

only place where you do it with high jevel agencies who

410 Furat Steeet, S.E.. Watnington, D.C. 2000)

for ideology and do not work for money. So it is unique.

“TOP-SECRET—

L
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And my second point was that everything should

on the grounds of need~to-know, and should notgo in

JFK Act 5 (g)(2) (D)

And the Sg *_i’ét/s had worked with

N

the Poles in‘éh?§West, and trained thém’in Moscow, where you

had the cohesion of‘27 bloc servigﬁﬁ' working together through

their own congress pa ty appargtusg’ into a collective with

Moscow.
And most important,ﬁ'fg‘ ob was to preserve the inte-

1oc, because the problem

political problem.//?g/
would survive theiﬁji if he did not geiadong with the idea of
the return.

And, ghe&efore, there is a certain kiné of parallelism,

»n

you mighvzsay, between handling the communications intelligence

ééms the whole with the question of xmmxgratlon,

the fruits of that immigration come to this go;:}nment.

(Recess.)

Senator Tower.
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movements.

And, therefor

things, and so on, tov contrary to the

. T

spirit, and what had be:a%
_J

‘And during that time ad obtained, for example, by
way of production,_ﬁprushé-ey s gcret ;peech which prac=-
tically created revolut&éﬁs in Hun ry and Poland.

I was just sxmpiy reiterating the >prob1em of the immi-
gration. This idedé?i opening the doors a,dvletting the light
1n; and breaking dgin compartmentation, and g»eaking down

. ' 22
the need to knG would inevitably put in jeoéf%%@ the immi-
gration, ifn.he Soviets should learn the extent of\the ac-

)

#//Now, the production ran from everything,

;?t speech of Khrushchev's agalnst Stalin, it ran int%f
first hard information on nuclear explosives, and it
into practically the whole gamut. And I think in a cergA

ing with the Soviet bloc which were unique. And much of thisg:

tain period of time it resulted in over 22,000 reports deal-




i
5

WOFK Act 5

4
2
<
.
L}
[}
[
<
3

410 F it Street, 5.E., Wasnington, D.C. 2000)

came from, say, an engineer that had a factory, or what n;
in other words,_it had a very direct bearing on our © 4
D and our own defense budget.
lNow, our own way of handling it was to givef
ever compro=
or the immi-
therefore, that was one i;f ,
r issue was that to poiiéicize the Agency,

44

iywhich are going to

e

fiqyciary relationship-- which is

i1

72 all the men I have had were

went back to

was probably the w@?@ economical ope
devised in the y@s. Government. I

o,

than 10 peopjg}that were hired in the samaUbrocess.

I ;y;ted from the south side with twoy

worked /ﬁéh me during the war. He sent them over as ordinary
gy

{inder cover to establish the working hoursucf things,

?
; brought over six others and put them through s#k

/éé training, outside of the structure.

And one of them rose to be JFK Act 5 (g)(2) (D)

~But it is a part of the whole fiduciary business.

-TOP-SECRET-
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For example, we had certain

\we were used in an affirmative way under President Eiﬁénhower._

e

~ Hgdwanted to make a real attempt to see if there éﬁild ever

which was secret,

here couljfnot be any peace.

ut thosgftypes

Yes. lle offered me jobs or wh.i;i‘t-. not.

/ \E
sd¥ these are matters of principle, as far as I am c;EEérned.

;5/ Mr. Miller. Mr. Angleton, you described the fidu;>>R<¥
sy

relationship. Were there points along the way where the U.

—TOP-SECRET-
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Mr. Angleton. We never got into that.

Bonly had to read the paper every day to see that,

Mr. MIller. But how did they come up ?

t come up at all?

5

\'Mr. Angleton. Of course, they came’up. There
A

nything secret about it.

The so—i&h}ed reassessmefit/of the Middle East, The
Q' ent

(:::_o \ *“‘A;“
has bett;}kagcounts q_;ﬁ{ than the Agency has.

Mr. Miller.\ﬁg%ean‘qﬁ/;our level,
Mr. Angleton. Iy
question.

Mr. Miller. Whét 1 an

s
close relationsHip --
Mr. Anq&ﬂton. It was not‘Ghusual. I have had it
£ N
with many JEFK Act 5 (g)(2) (D so
it is ngt/any more unusual than a lot onthers. The French-

f

whd’ got the code is closer to me thay Sthe

man //

are.

me it is

Mr.
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m

Mr. Angleton.

Aas a conflict,

a lot offathese things are illusions. But whA{/;ould you regard

/@

£

We had two allii;ébhat had just fou Rt a war with us, and

both of whom betrayed us. And Eden's Head went with it. And tha

A

is very clea;/and well documented, \ ‘aelis were not
e

blamed becaise we didn't have any agreement ith them, they

had viole

common sense level.

|
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Senator

that kind?

Mr. Angleton

days.

So your methzgywas td%deal with them on those matters =--
.‘?’0

A

Mr. Angleton? A total ;éqfrality of interest.

Mr.
technology?L¥
Mr.jﬁirbo@. Excuse me. I think
make i%é?f;ar, I think Mr. Angleton has
y

with;éhe staff, and he has been made aware 65§g a witness

tggiified here under oath as to certain mattersfgand that that
i$ the approach that we are going to take now.

Is that clear?

Mr. Schwarz. I want to ask the question general

first and then come to the other -testimony.




was refer,
Mr. John %cCone, had some of the sharpest w ds probably in the

history of elationship.

Mr. Schwa! You mentioned thosg &

just put that on

WARD & PAUL

JFK Act 5 (g)(2) (D)

410 Fust Street, S.E., Wathinaton, D.C. 20003
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UFK Act 5 (9)(2)(D)
(Off the record.)

Mr. Schwarz. Back on thed record.

Schwarz. To your nowledge'yas he ever put in con -

£ éé%,
tact witﬁ%?ny direct¥y’or indirectly?
A ;

Angleton. Iny
Schwarz.
W

Angleton@At the house, of Ben Wells,

Mr.
Mr. Aﬁgleton. That is correct.
£;Zchwarz. At that meeting did yéu discuss --

Angleton. We went as Sculz's gues \ Somewhere to

Schwarz. At that meeting did he ralise

JFK Act 5 (g)(2) (D)

Angleton. Yes.
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12

13

14

15

16

17

18

19

20

21

22

Mr

Mr

Mr.

/Mi; .

Mr.

Mr. Schwag?

X

. Schyarz.

. Angleton.

;

Scharz.
Angleton.

Schwarz.

he had notufaentified the scientist.

What did he say to you?

They prefaced his remarks by

So,

When you say it was wron
His statement was wrong.

So you denied the story that

JFK Act 5 (g)(2) (D)

Aijgfton. My response to h\m was, i) was wrong. But

JFK Act &5

(g) (2) (D)

;;yl Mr.

Mr.

Angleton. I said, it is wrong.

Schwarz.

I just want to make sure what it is,
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10

11

12

13

14

15

16

17

18

19

he "had heen set up”

entire furor on the

does constitute a denial.

Mr. Angleton. His story was wrong.

Senator Baker.

o 4 E‘b,"
rstand by that that you mean every material a(g;ct of

Senator Baker.

Mr. Angleton.

Senator Bakj?%
og
Mr. Angletoﬁ%ff
Senator Baker.
A

Mr, Anqiéton. No, because neithe:\a

pendent sgufces to the other.

Do I understand

S
ﬁii that statement was wrong?

Mr. Angleton.

lot of questions that I had with him,

pas

N
VA

{@Against Ame¥igan citizens?

Let me ask you, Mr. Angleton, i;?l

2 h

and that Hersh géié#;im that his source

Wh

es.

Did they do tha

i

\aspect

you to mean that every material

Yes.

But I didn't know my motives on

Because this was the
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that

he was'sc'ﬁgd of the story, because this NT;VhiB source on the

LI

A
And therefore he w%ﬁﬁered aloud whether

Mr. Angleton.
Mr. Kirbow.

(Off the record.) gﬁngux

Mr. Schwarz. I jUst want togsmake sure, in your conversa-

f?
a7

tion with Mr. Szulc as<opposed to ysur testimony here today

on the merits, didgyou deny to Mr. Szufé\that you or

JFK Act 5 (g)(2) (D)

Mr. Ahgieton. I denied it. But the conJgé§ation drifted
5 .
rapidly, /bécause Szulc was . talking about a very&&(eat agent

that h'fﬁad in the-Agency. And he was bragging abo

<

thau@
ok
youyknow Australia?
f7

And 1 said, yes, I know Australia.

Does the word Sydney mean anything to me?

~FOP-SECRET—
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" was bugging and perform}%

Yes, he word Sydney does mean something to me.

Do you know sho is bicycling in India?

And Isgid, I am afraid I am not with you.

And he said, Sidney X. And Sidney X i3 one qffour most

ve cmployees who retired, and is bicycliﬁégin India.

V4

Anan qive this as an illustration of the cat and mouse

this whole evening.

And ;:§%%ad he got that from his/saﬁrce.

1N

Now, that ) an s name 1is Sidne ég ttlieb. And he was the

»

_head of our techniaai\services depér ment, which means that

there is a cross pli%é%in ouri%§%§ness. And the man who

7%
% ap£ the hundreds of technical

services, has access, unEOﬁg nately, to many of our operations.

—~-

There is one Juncture pohnt in the business where there
is a breakdown of compé§7mentat:\hu And for him to indicate

that he knew Gottlgsb, and the sourceg}that had been raised in

JFK Act 5 (g)(2) (D)

27

be in our Technical Services Division, which,.i%gf was, he
would knowijeverything, or could get into everyt;§ﬂg.
6égi didn't tell him that.
‘ﬁln fact, I expressed little or no interest in H&% source
JWI than asking him a few questions, is he Jewish, aﬁ }@his
that and so on.

Senator Baker.
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Mr. Angleton. Surely,

\ Senator Baker. What you are relating to me seems
)
@,
tRat Szulc's information was very, very good on sengd

\‘Ja SN

D

it was that sort of thi

i
N

Senator Baker. Do yeugthink he had a source in India?

Mr. Angleton. It\?ka ted to worry me, because he was

talking plutonium, whidh was scientific. Gottlieb,

before he went to that whole depaftme t of his, was transferred

to Carl Ducketi)gﬁﬁé,that i{s the r;§%ag Gottlieb left.

Senatorxﬁékér. You mean he didn't_ want to work for

Duckett?
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e\any conversation in whidh Szulc or Hersh talked
to Colby about thesematters? Did yggéever get any impression

that they were imp&wing that Colb¥ywas their source?
(“,;“

L5
article, and that Hhad Hersh been a¥Sovi agent, the Soviets

P
A

would not have pé’%mitted the operation:™o take place.
And I t_o?i;é him that he was erronec;i-fs” that to use that
guide was sﬁﬁply not to undérstégd what théﬁgame is all about.
Anqaﬁhen Philby was stationed in Washfﬁbgon he helped
the FB;;gn working on some communications intela;gence which
2

led Lo’ the identification of Klaus Fuchs.

A

Phiflby being a Soviet agent, the Soviets were prepa %Q to let

4§faus Fuchs go down the drain rather than hurt Philby.

%)

Senator Baker. As an ultimate cover?

Mr. Angleton. Precisely.

TOP-SECRET
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Now,
B

intelligence communityﬂ%:n the pos1t10n that Hersh enjoys, with

ik

the prestige and the impact i;ythe U.S. public, it stands to

SN

reason that you can't get\bhem to give any baby talk as to what
the Soviets would or woula niﬁ do, when you see something that

ifAthe last war to the present,

Senator Bakef/ Do you think“fersh is a Soviet Agent?
Mr., Anglegdﬁ. I am not saying t;:¥%2: is a Soviet

agent. To bej}n with, when I went back tolége Wells, who

e

was in coupter intelligence with me in LondonNduring the war,

"I told hﬁﬁ~I could not buy Szulc's article regaf# ng Hersh, the

alleged meetlngs and that they had certain sources
1ntrod
87

2er, and something was wrong.

But Dr. Mann is a suspect Soviet agent, a friend of
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indication that Szu / od source within the Agency7

Mr Angleton. Sﬁ

v
st

am prepared to admit, begal

Mr. Angleton.

N

sanctified word in

Baker. Off the record.
(Ofﬂﬁéhe record.)

i
,gﬁjkngleton. But let me put it this way.

e 8 or the way I look at it, I

in the

said, I called Ben Wells to sce you, becausé, X

place in which to raise all this stuff.
Mr. Schwarz. This is Szulc?

Mr. Angleton. This is Szulc.




And in

I arrived.

ack/ just a bit

alsed a question of how did Szul' ég:w the name of

/
h{lby and Burgess.

[
a~
T

Mr. Anglegfon. Yes.
Senator Tow&;.

liow do you thinkgif cou
Mr. Angleton.  Thik

either unwitting, or has ag

working for an oppositﬁég e, has a source who is mis-

chievously exploitiigghim by, wh3 may be_ietired, and does

~
o)
-
J
- ]
H
X 4
Q:
&
<
S
C
(e}
N0
N~

know some facts, hd therefore it 410 percent true and 90 .‘

percent false.,

5'with Penthouse for supplying X numberquxirticles.

Y
4

410 First Street, S.€., Wasningion, D.C. 20003

é%uld _have come by knowledge of the Mann-Burgess-Phil
Y :

.,

relationship through an external source?
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Mr Angleton. Yes, either witting or unwitting

Senator Tower. The KBG knows this, and, therbffore, it

ator Tower. That is a possibility? /

o

the Roumanian . ‘Ambassador better thapiafiybody in Washington,
Ay g3

Ly

and he knows the 8 this. And it goes on

and on.

g

yhd for ahyl\other motive.
\knowing what he is

#s a dupe, is an outganding question.

Intelligencéf

:U}ﬂ

Miééhngleton. I don't know.

our pe%ple in the field.
A
“#Mr. Schwarz. Did he ever provide services?
1

Mr. Angleton. I don't know.

Mr. Schwarz. ttave you heard that?
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2N -fwoei ""3:1
- ¥l 'n" it

Senator Tower. Will you go back

ithout identifying him, and the
'é;ing throigh this business that he had

the best sources in the Aéégc égygd that was Sidney Gottlieb,

~and here was a scientific a%digation, plutonium and the

scientist and all the resﬁ of tRe
And again, if hef/did have a iivg source in that

area, that means he Qbulq have a iive 5%gfce across the board.
When he astéa me about my Successor:f , told him that

I was not pregafed to respond to that, that &y Iy new man was

entitled togone free shave. Y
Andgff says, I know your successor. And I dbk't think he
actual y mentioned the name. But in this article which has just
%/‘t he mentions him with his biographical sketEE@
Senator Baker. Who was your successor?
Mr. Angleton. Goorge Kalaris.

I had never known him before.

TOP-SECRET-
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et cetera.I mean that is my/ﬁiew

'39f why he was doing all this. Whereas my concerns ﬁg;e quite

“sientist being inVOQyEa, that dealt with.the

terest. )
X 3
Do you think it isfbossible that because of that that

o
whatever denial you made of tsﬁwgrgnsfer of atomic parts of

A

thestory didn't gef’dcross to Mr. Ssule?

Mr. Angleqﬁé?/ No, I think i:sé%t across to him.

Mr, Schmarz. Can you recall your words to him that

denied the a%omlc transfer?

y 4
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Mr. Angleton. They were consistent, but they werén't

jstated in that fashion. They were stated in the fashieh that

el cetera,
which comés to the

A Who pull out a file on Mann, and they/read down and

aseociation\gth Philby, all this stufﬁ;yf my actions with the

> 74
Australians, or the NJgw Zealand€®s, all of whom have fundament+

ally the basic informa2§bn :éégx would be a confirmation to then

based on very high level sadébt information, that the story was

Senator Tower. 7 ursue just about three ques-

tions here.

Did Szulc sﬁééifically ask youdwhether or not, during the
4 A

JFK Act 5 (g) (2) (D)

T3 he ask youto confirm or deny that?

Angleton. I can't remember it with préc;sely that

\

gtraightforward story without any if's, and's and bub&i

Senator Twoer. Did you deny only in part the validity

of the question that he asked?
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In other words, if he askedyou about the

JFK Act 5 (g)(2) (D)

Angleton. No, I denied his story - ifwould like to
'?ghhis story, something he came a%gwp:esented. And
ﬁkt‘down into the other thing%,'which had to
do with t chno?S%%% all I can say is Eﬁ?i an&one who follows
closely the assejéég

CIA, it is vol

in the last war we logt/ -~

don't know the extent of thi

" which we had pugﬁﬁéylhere.

&
.+
Mr. Sch&&rz. When you say

Mr.‘Anéleton. ~ The CIA --
b

Mr.)Schwarz. when ‘he say
e :

the CIAZput in there?
L§ Senqt6r Baker. What installations?
Mr. Angleton.The line of sight, electronics -- \
Senator Baker. YOu are not talking about -~
Mr. Angleton. I am talking about the signal intellih

And there was some very sophisticated gear that was put in
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than we had, which wasg céﬁ’&‘

And they woud cafin: 5., and we would get the product.

’
But there was#ho -- so £;:@§§his is clearcut, there was

no attempt to ledd him on regétdin“”

thatdy

&

fEOm somebody who is in JFK Act 5 (g)(2) (D)

@lement -- and if this story without the introduction%s

had beertold, it would be just another of the many rumors

410 Forst Street, S.€.. Washengton, 0.C. 20003

And Senator, there is something I forgot, and I want &
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» '-\,v

get back to it., After the Six-Day War the Soviets g

a barrage of propaganda in Arabic fto the Middle task

A-qio Moscow that the CIA -- and then mentioned B¢
5%%§L;working for us, and whom I had put in.téﬂch with the

N %
during the Cuban business -- had met”on a ship with

»

Morris, Jhe Chief of the British Intellig@rce, who had a back-

ground in the'war ith the Israelis, ahd had met there and pre-

pared and carrﬁgd out™all the strate@ic part of the Six-Day
g\ %)

. | '
ar. And this § 11 PFI3 And;@here was a tremendous pike

of\Soviet mater{ ’ ever got much into our media, be-

LEast in Arabic, and which

And, therefore,

and so on.

%

<he\penetrafion was

here or wad it in

Mgf Kirbow. Did you express any concerfigto Mr.
>%7about the use of Dr. Mann's name in thisxg

Mr. Angleton. Not Dr. Mann's name.
Aﬁﬂat if you -- I’said that article, false as it is,

many things injected in it

I became scared of the thought, because, one, the story o 2
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i
i

ab %éégfly a stoney expression, no expression on @§ face.

And th?%\xis something very,.very Queer, and the; ole thing

P

- “..’i g
was initiated by him. And that was why I aiﬁgﬁ Mr. Szulc,

did he come ééizou or did you come to him.
Senator Buﬁqr. Did he come to you?}f

Mr. Schwarz.

%Y

Senator Tower.ﬂ%§t me ask youﬁéne specific question,
yes or no. ' &i\x /;é}/ o

8
Nel
9
-
- 10
~
-— 11
4 B
- D
H 12
B L]
; ‘lF ‘ 12
E c
% (@ 14
< 15
3' [l
~N

NW &

JFK Act 5 (g)(2) (D)

2
¢ 19
J

o

c 20
<

H 21
z

d 22
¥

R BT
N

° 24

ééovering an awful lot of subject. And furthermore, in the

Mﬁ%/Aaron. So you didn't confirm and you didsxﬁgdeny,

is thd®% correct?

1R

to/that, because after all, this was a fast-moving discussi

Mr. Angleton. It is very difficult for me to respond

&

.
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410 Firat Street. S.E., Wasn

back of my mind was t!’e‘fact that we had problems with¢

he JFK Act 5 (g)(2) (D)

Mr. Aaron. What problems were those?

u‘,ﬁ%‘

iMr. Angleton. They were very sensitive,problems. And

Mr. Schwarz in w ;Q:h
said you felt under 'q‘obligation_ég either‘confirm or deny

this story with Mr. SzJ:ge
Mr. Angleton. 'Yes, ;vﬁgow I used that phrase. There
was a denial. And Ilthinkfé%‘f Wells would second the fact

that there was a denial whieh, I got down to a lot of the

other questioning, my Ehinking wa \ég try to lead him around

back into the meetlﬂé with Hersh, angwlead him back to this

7

source that had t£¢’do with Sidney Gottlieb, and so on.

Senator Tower. Are you saying in ect, then,

any questions he raised with you about the nsfer of

visual matgrial or deeper technology, or manpoQir, that
i

was couched

ngcxrcumlocutry

Mr. Angleton.




I left there -~

) BN [\ £irst, I will have to éxplain we went to the restau Ant, he

ffnvited us to the restaurant, he was insistent on?it And we

als
=

entire discussion

49
ecapitulation by him, in a restaurgm@ﬁiiat was fairly

2ople. Hersh was a person who had requested a secret

4.
7

ded in a restaurant to

Mr. Angleton.
Senator Baker. D*d'ypu ever have any impression that

it might be recorded,

Mr. Angleton. I;don't

WARO a PAUL

And so wéféot back to Wells'

7 4

late. And hg’tried to get me to come back

s

V- ) 3
éggkr. Kirbow. Mr. Angleton, in your long rela-donship and
£ ::

%psition with the  Agency, did you ever express your concern to

£

anyone out there that you thought this might have been_l

setup by a foreign source, or from internally?

Mr. Angleton. What might be a setup?

410 Fust Street, S.E., Wasnington, D.C. 20003

Mr. Kirbow., That this whole Szule interview, story and

NW 65360 Docld:32423393 Page 46
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11
12

13

everything else.

Mr. Angleton.

to review a iot, of material. I t

Szulc's files.

Mr. Miller.

it as a dossier.

W e

Mr. Angleton. Webi I think there is a file on it, a

security file., I thin&yhe'ﬁas one of the journalists, the

5

first one, who madejétreputéégon for blowing the whole Bay of

routine sécurity check is made.
)
Mt/ Schwarz. Are you aware
5
Szllc?

Mr. Angleton. No.

As I say, I don't think I have ever seen his file for fi

ten years.

Angleton..I do not -- I don'tsl
>/
And

because I dén't have access to files/?
u‘ﬂ!

~of any survedllance of

Mr. Schwarz. Past surveillance?

‘n

gf%ﬁ one has to review

5y

Mr. Angleton. I don't know. I am not aware of i

I think one has

vieNor




Szulc.

WARD & FAUL

’-

Senator Baker. Hersh wrote a stor

bout -- what did

s%“

he say -- 7,0{é files. Was that right O;iE
Mr;g;;;:;igleton. I think it would be many
never coﬁﬁked them,

How many? A hundred thousa

ahd
1

f American sponsors and so on -- this thing on all of

f’ is a question of the gradual deterioration of our efficientg

410 First Sureet, S.€., Wathington, D.C. 20003

because our staff was cut in half, and we had the problems




of the Watergate, and we

phgreat deal of thig stuff
gssionally worked upon,

\Senator Baker. You

WARD a PAUY

to narrow it. I want to make

One,

workingwln the -~ working with the AGency in 

in your break-in or the Preparation for the cov5

atgéhpted cover-up?

Mr. Angelton. My answer on that is, I do not. And

410 Frrst Streer, S.E., Wasnington, D.C. 20003

T}‘by that I am separating the midnight channel 26 thingst

‘

newspapers. I know Jim McCord extremely well.

L
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L Angleton. I am aware of what was irf

ﬁa /
\:\ L ROV
And Paul : 7

Helms,

Mr. Angleton.

Sengtor Baker,

Mr. Angleton,
conneétion, because he hzg; ,
was a very stubborn manf%gg he le‘bﬁé;e AGency on conviction,

I assume, or troubles#ih the Office oF curity.

Senator Bake
Anglet#
o/
Millgt. He being McCord?

o
Angleton. Yes.

Angleton. e was not.
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y
/ g9ix or seven weeks to work on it. So, McCord has great

Senator Baker.
Mr. Angleton. ‘ficult
! e el

no leakages.i

;ge abroad, which meant that it had to be bur‘éd4’

{y§ed him twice, and one was a pretty Jlengthy use of him.

",

"He strayed on the

Eis not important. It is
K
S

one., And i something that

7
%
“he went into the Watergate

Complex?

Mr. Angleton. A hderstand it, because I would

say it was ideological w

in understanding his vig oﬁ:a given subject.

phgpt that was used, I am told,

h%%%jort of operation.

And that surprised

v
¥

Senator Baker;é?

was a fairly primitiVe sort for t

Mr. Angléeton. That is what I re
8

Ai‘shis way, what

:El
me also, because as a rule -- let me put
Ag 7 M ey
I am sayiﬁé is, it was the Soviets who made an, allegation

that irffa certain country very close to us theyiwere using

?:
a laser
/4

iy

-7
Y
; pat

iring everything.

So, instead of using anybody in the clandesti é;side, I

Ny 4

‘Sﬁook McCord and the group and sent them to that countﬁfxfor

aag)

knowledge.of the --

Page 51
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9 the original subject. DBut I would be interested in knowing whay

10 || if any information you can-give us about the Oswald situation.

11

12 | a file on Lee Harvey Oswald?

13

14 || than one. I think they have a subject file, and in that they
15 || have all the documentation that went to the Warren Commission

16 through Mr. Raymond Rocca, who is my deputy.

17

18 | brought out after the Warren Commission.

19

20 | have any opinion as to whether Oswald was a Soviet Agent?

21
22 the
2%
24 i not

25 || the Commission, in the life of the Commission -~ that these are

1S nator Baker. He was familiar

e,

And that is why I canP

A,kn what they have ata;e

Senator Baker. I don't want to lead you too far away

For instance, does the Agency keep a file, or does it havd

Mr. Angleton., They have a file. They have, I think, more

And then there is a lot of undigested material that was

Senator Baker. Was there ever any inquiry? Or do you

Mr. Angleton. Yes, I have a very strong opinion. I know
time factor, I will try to shorten this.
put I tried to prevail on Mr. Dulles that there should

be -- that there should be a statement to the effect that
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11
12
13
14
15
16
17
18
19
20
21

22

24

25

the conclusions on the avallable'evidéhce. .But”givéﬁ'thd fact
that the Soviet Government has a Department 13, which is under
the Central Committee, who is taxed with the assassination of
Western Leaders, that the door is open, and that is for future
generations to speculate. So that it would not be closing the
door, that it would really mean the investigation would be
pursued.

Senator Baker. John McCone, as I remember, was
queried once on whether we could establish the bona fides of
certain people, including Oswald.

Mr. Angleton. And Nosenko.

Senator Baker. Was there any advice hy you at that
time to McCone or other wise that the bona fides of that
éoviet person or of Oswald ought not to be stated in cate-
gorical terms?

Mr. Angleton. During the period of the Warren Commission
we prevehted as far as we could any information from Nosénko
going under the record, on a question of bona fides.

Senator Baker. Why?

Mr. Angleton. Because we didn't regard him as bona fide§.

Senator Baker. What did you regard him as?

Mr. Angleton. We thought he was a dispatch agent who
was sent to mutilated the leads. of very high grade Soviegﬁ
whom we had acquired prior to that.

Senator Daker. To mutilate 1eads relating to the Kennedy

-TOP-SECRET-
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10

11

12

13

14

15

16

17

18

19

20

21

22

24

25

assassination?
Mr Angleton. Relating to assassination, KGB agents,
Vi SSALL
v ly, the British agents, and many agents in France, a
alleged penetration in the U.S., et cetera.

Senator Baker. And did McCone accept your advice?

Mr. Angleton. He did, exceﬁt that I_underetooa that
a lot of it has been declassified. And when he gave this

Schen®
interview recently with Shor, I called his executive officer
Elder and I asked him, and he said, who in the Agency ever
alleged to McCone that we now had re-established the bona fides?

And I said, he is an old man and doesn't think too
well, et cetera, and don't give me that stuff.

And he said, well, I will give it to you.

And I never heard from him since. But McCone was a man
whowould not have made this statement. He hés total recall.

Senator Baker. I am sure he does.

Do you have an opinion as to whether or not Oswald was
infact gvSoviet agent? “

Mr. Angleton. Well, let me put it this way.

I don't think that the Oswald case is dead. There are too
many 1éads that were never followed up. There's too much in—. }
formation that has been developed later.

For example, in 1966, in a Soviet book on Cuba there is
a photograph of Khrushchev, a photograph of Castro, a photograph

doealofiy S iTyy
/
of a man called Alexiev, real name Shettov, KGB, with the first
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vpoliceAarrested castro as a student, they found in his note-

Soviet Ambassador to Havana, and a man named Leontov, who was

the Soviet KGB operational man in Mexico. When the Mexican

books the name of Leontov, KGB, Mexico.

Now, photogrpphs 61, and so on, are in a KGB- journal for
Soviet citlizens abroad. It is a pible,75 percent KGB staff.
Photograph of Brezhnev, Castro. Alexiev, Leontov.

Now, we had a double agent after the assassination,
who made a number of allegations that he acquired from the
chief of KGB, Mexico, Yatskov and he was a superior of Leontov.
Now, after the assassination Khrushchev was in Cairo on & state
visit. And he pulled an American jourqﬁlist aside, and totally
out of context, expressed the view that there was ; con-
spiracy: and it involved the Right Ving of the U.S.

The thingwas totally out of context. And he planted

this bug in this fellow's ear.

WE ﬁad double agents who stated that the KGB put all of
their personnel for six months on working on the assassina-’
tion, and had concluded that an American Right Wing pusiness
under Johnson was to succeed in power. And 1 am not talking
about petty informants. I am talking about men whowere ascer-
tained ﬁembers of the KGB and part of the soviet elite.

and 1 can mul;lply that. Those cases, those leads have
never been followed up. One is because of lack of manpower.

Two, the general problem in Washington and the government
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that there is nd forum which can adjudicate issués in the

intelligence community of a counter-intelligence nature.

I may have allegations, very firm, that relate to somebody in

high office. put there isn't anyone, ombudshan or somebody, to

whom you can go with the information and talk to the Soviets and
Fe

pull the bJ;;Lu and ourselves and everybody together.

Senator Baker. Could you give us.at your leisure a memor-
andum of your recommendations in that respect, how that might
be constituded?

Mr. Angleton. 1t would not be a pleasant one. I have
submitted -- and I don't think it is breaking any confidence -~
such a memorandum to the Commission. And I have submitted
a personal letter to the Vice Prsident. And my whole plea

was that my days were numbered, but regardless, that in and

beyond the 1ife of that commission, that in his position as

vice President he had a rare opportunity the first time these
matters were ever aired, and that the disaster of Hoover's death,

and Gray, and the Watergate and so forth, has destroyed the -

counter-intelligence forces.

And this added thing of Hlersh has about dealt the final

blow.

. “‘—,.»}

W Tin partictu

1 e e ey ————
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Mr. Angleton. Very, very poor.

I have put in there, and I think it is very ¢ ervative,

% o
‘Do you know Ofgtior havggany substantial information about

nf%;e U.S. such as the infiltration

and so on. Andf hgt is inclusive of all the American life,

and in particd@éiiy visits to the Sovﬁ@t Union, and so on.

Thereare cemmunlcatxons intelligence more‘sensitive which was

ations, New York

broken égfang and after the war, KGB commun”
to Mosé'w, and Washington to Moscow, et cetera nd there were

yﬁtnyms given. And it runs into hundreds of th wsands,of

cr,
’ /62; ages, of which a small percentage have been broken.

.'ﬁ

And they relate to Hiss and many things. And mest of

those cases will not be subject to prosecution, becaus 5
would not be admissible. And there are a lot of problems¥s

there. We have worked on it, and we brought the British, t e
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JFK Act 5 (g)(2) (D)

because we
ithis common denominator of the military and other agreeéifts

wiere they do share common information,

e

'Senator Baker. Do you know of any CdaqumthOUgh, deal--
ing with\ enetration of a Congressional of@f’e?

Mr. Angleton. No. But my statem Jﬁgyioesn 't mean anythirn
ure you that it is th

/4

c~v in some months. &

eflast thingl have

t I have seen these

allegations in the p&ger, I wouldgﬁt be surprised. And this is
‘the second time in my é%%;; or £hé third time, I have ever

been here. To come here ;hﬂ,yee how this whole set up is is

quite a shock.

/i

n. Absq}utely. I think =-- 1 amg

dAsh 2

that the pe;gke in NSR are correct, they usually 3
P %’

telephone, /tHe formal telephone company traffic appapently,

e, that the

without Qpé/;nowledge of the caller, is quickly shxfte;\io

i
That runs into hundreds of thousands of telephone

microwaV

Now, I used to be quite deeply involved in the

;QEBetration of embassies, and so forth, in my youth. And it

NW 55360 Docld:32423333 Page 58
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"{s a fingernail, arm andrbody affair. It takes an awfu)Qly

long time before you finally get into a code room an

depth on any target or any installation you é;gin to know much

.Ké/;ccupies it.

%

ﬂ"\

2

mostly related to governmental gyﬁiciala, and transmitted them

kep;Aﬁndividual files on them, would

you confirm tha£ for me?: )
Mr. Angleton. I wodld \tgte that that is absolutely in

my view correct. Anjﬁgﬁyéuld ;:j\phat the—han who technically

would be Dré&Lou Tordello, a retired

w

could respond to th:?
Chief of NSA who A%’ now, I think, ¢ 11 a consultant there.

And he is proba£<;7amore sophzsticated{person to relate the pro-
' you asked.-

igi is simply that

what theii i manpower.

In othd¥7

é way the British did, and expel that 105,

rgggland has no relevancy here, because we have had a di




v

i
"and who weren't in the U.K., were those who

Anglo-American Desk, which meant that there was an

oW

American whom they had handled in Washington whdghad been

Phone (Arsa 2027} 544-4000

So, we

;7' /o Pl iyus

11 the fallation kind of

“discussions and a

ments on:/'é"ars on the subject. We have
.

"‘
come to detente for ‘n{th? on through operations and our
— understanding of it, notywiishful thinking.
4 ok
k)
-_ ¢ 12 And our views are=shared by professionals all through
4 L
Q g ,
.: b 13 | the Western World. Andfthey *l*g\ugh:at the U.S. in terms of wha
c 3 F / ~
e 14 | detente has done. f# as done to the intelligence
cC 15 | services, ' only a shadow of what it
€ 16 | once was. Ands
: ~
| 17 || tion.
1 18
9
3 19
*
q
20
fellow. And I asked the Bureau, was he a
z
“ And they said, we put him to bed.
i
E
g 2.
& g :
5 : him. And I am still up there.
& : N
8 {
£
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ms of Soviets, and timg




And we had hoped to have General Orloff, who was
‘ , DTHPTH
@é&nior KGB, going back to the days of Reginsky and Stald

Pnone (Ares 202) m_ -

A .
%ﬂa Lenin, who had been the head of the KGB, in Spaingat th=

1 timgdof the Spanish Civil War. And we had him stak
§§m

5 § Ohio under an alias, and they found out about it./

10 Senator Baker.
11 Mr. Angleton. associate of mine
12 || from the beginning under,b ' borals in the military. Ang

13 he left for his own reasons{

WARD & PAUL

14 Mr. Schwarz.

15 Mr. Angleton. He left. ;ut £t§was with motivation,
< 16 it was financial. And he prgﬁounced éﬁiéé:e,was going to leav~.
~ ; X

17 Rocca left with me simpl

$because we shared common beliefs anc

N

Did it have anything to déﬂwith Hersh

18 we worked together fo

19 Senator Ba%;?ﬁﬁ
&,

20 || article of December 272

21 Mr. Anglefon. I don't know. Mr. Colby has not°é

22 in me.

sehdtor Baker. Did he fire you?

410 Furst Steeet, S.L., Washingion, D.C. 2000)
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Eﬁnder the CIA, and sBO on.

% )

But he said, I have got to run, and it was about five

And I asked him if he understood in efﬁé%?what

past five
¥

=

LN .
he was doing,%the implications.
N
X
6 And he said(\ that is the responsibility;# I would assume.

7 And I said, what about Mr. Meyer, aqgf

e

8 our successors?

XN

9 And we were about the¥

12 the reaction to him universafégj;asflhe was to be the successor?

: éu“’ 3 R
13 And he said, that ;§/§:;ethinq I W %; have to negotiate.

‘i'%

14 And I said, :;égjﬁo you mean negotiaté

15 : and he said, e will talk about it next J‘ek.
16 So, I goq 6§/and shook hands with him and :j?%b¢ out.




Baker. Do you know of anyone having elect

conversational recording in the Oval oﬁfice other
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Senator Bdker. I am speaking of anyone who mig

pengmﬁﬁked the taping capability in the Oval Ooffice?

Mr. Schwarz. Can I follow up some of the questions that
. -

4
2
«
.
.
[}
[
«
3

Senator Baker asked you about Oswald?
What about the pictures, one of which was a picture of

Leontov that was in a piece of paper found in Mr. Oswald's

pocket when he was arrested in Mexico?

Mr. Angleton. There is an allegation.

Mr. Schwarz. What connection is there between that
picture and that allegation and Lee Harvey Oswald?

“r. Angleton. The only thing is, Oswald's trip to Mexico
was to qo‘to Cuba allegedly to contact the Soviets.

Mr. Schwarz. And was Leontov then in Mexico, or --

Mr. Angleton. I don't kﬁow, because the double agent

410 Fist Street. S.E.. Warnington, D.C. 200023

whom we beliéve was actually controlled by the Soviets,
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Byetkov, gave us information which we would now regard as
private,.which would tend to absolve the Soviets of any
implication with Oswald.

Mr. Schwarz. When you acquired from a number of sources
the information that the KGB had spent some gsix months --

Mr. Angleton. We only acquired the hard stuff of six
months and what they did from one man who was very high in the
KGB . |

Mr. Schwarz. Without getting into what his name was,
when did you acquire the information?

Angleton. 1967, or thereabouts.

Schwagz. So it was after the Warren commission had
its conclusions?

Angleton. Did-you have any sucﬁ information during

the life of the Warren Commission?

Mr. Angleton. I think the only thing was the Nosenko --

senator Baker. Which was suppressed by whom?

Mr. Angleton. We suppressed it, because Nosenko arrived |

at a very brief time after the assassination as a KGB defector
Senator Baker. And he is the one that you think now as
a planted agent?

Mr. Angleton. Yes. They thought he was sent on

~mission.

Mr. Schwarz. Suppressed by whom?

Mr. Angleton. Suppressed from the Warren Commission.




Mr. Schwarz. You said that Nosenko, one of the reasons
you suspected Nosenko was a double agent, or a planted. agent,

rather, was because he was saying things that were contra-

Pnone (Ares 202) 584-6000

dictory to some other high quality pergon who theretofore had
been giving you information before Nosenko came- to this
country?

Mr. Angleton. That is right.

Mr. Schwarz. What was the nature of the information

relating to the Kennedy assassination that the high quality

person had given you?

Mr. Schwarz. Let me say this so that it makesva little
more sense.

In December 1961 a member of the KGB in Helsinki defected

Tt vy

to us. His name is Golitzen. He has never been in service,

WARD & FAUL

except Jack Anderson came out with an erroneous account of 1it,
alleging that he had stated there was a plot to assassinate
Nixon. He did not make such a statement.

Mr. Kirbow. Do you think this statement should be on

the record?

Mr. Angleton. . I don't mind it being on the record after
the Anderson article. They have been looking for him. :
- I

Now, his is probably without any question the most major

6 € . washnglon, D.C. 20000

defection since world War 11 as far as Ssoviet intentions,

Soviet organization, and Soviet operations are concerned .

A10 Fus Street,

And the reason, among others, that it was sO important was

—TOP-SECRET—

NW 65360 Docld:32423393 Page 65
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he ha& decided to defect hany years priét to December of 1961,
if the opportunity ever arrived. And therefore he used those
many years breaking down the compartmentalization of the KGB
in order to acquire the kind of information which would be mosH
valuabie to the US, and to our allies.

Therefore he refused many assignemtns abroad, but tried
to always remain in headquarters and get himself appointed to
investigative commissions and other things of this sort which
would get into everybody elses's business. Among other things,
he spent many years in the training schools for people who
came pack for six weeks from different parts of the world to
brag about their achievementé. And he absorbed all of this
information.

And among other things, he stated £hat he gave the
crytograms and circumstantial evidence of penetratigns
throughout the West.

And then the Soviets rapidly transferred 300 of their
people after his defection. And as is normal in a case §f

this kind, the big problem is to write a damage report, which

means the whole service would come to a standstill. And the
objective would be to review all paper files ad everything thaf
showed his initials. And you usually would have three

categories of information: you would have information which
he deffnitely had knowledge of, and information which he did

not have knowledge of, and information which you are not
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ceratin about.

Now, when we did a gimilar operation on the Sergeant

Dunl%p who was working in the National Security Agency and
committed suicide, if I am not mistaken we came to approxi-
mgtely 400,000 documents that he could have had access to,
although he may not have had. And it is interesting to note
that after his.f§§E§3}g§§ion, i{n a search of the quarters,
the Bureay, or whoever did ‘the search, found six of my letters
S«

to NSA relating to information from Golig;é:.

Senator Baker. Did you speak of the assassination?

Mr. Angleton. What did you say?

Mr. Millerl pid you éay Mr . Dunlop?

Mr. Angleton. After his suicide. I am sorry.

Mr. Miller. You used the term assassination.

Mr. Angleton. I meant suicide.

Mr. Miller. The word is interesting, because it is

charged, as you know, that he was assassinated.
Mr. Angleton. Maybe I was thinking out loud or somethingJ’
In any event, the 1969 Golitgé; reports to NSA were in
a plastic bag, as 1 recall, in the attic. And there was 3
éuestion of whether he passed them pefore or after.
Mr. Schwarz. HNOW, what we wefe.on wés, 1 was asking you,i
you testified earlier -- 1
g

- 1hn
Mr. Angleton. I just wanted to say GolitzZn was SO

enormous to the Western world because we immediately moved on
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those cases which were perishable, the French, the British,
and ourselves, et .cetera. And we had never had a second Chief
pirector, which means the FBI type of Soviet, defector in our
lives, and all of this out of the blue, and no contact as in
Geneva six months after the defection of Golit;én.

Mr. Schwarz. 5nd the date is when in relations to the

Kennedy assassination?

/ry,-H.w

Mr . Angleton. Well, this was a contact, this was not a
defection. He came to us once for information prior to the
assassination.

And then in Moscow the Soviets -~ and I am not going
into a lot of names, a member of the Second Chief Directorate,
qavé an American tourist a stack of documents from the Se&ond
Chief Directorate, the FBI, relating.to how they got

, and others of our agents, which showed
they didn't get them through a two-headed source, but they got
it through a on our side.

So the leads rant into the thousands from Golit;é;,
and thousands and thousands of pages of transcript., interro-
gation, exhibiting photographs, and identifications, which in
turn would refresh his memory on other courses. And out of V
that ceme the finalization of the case of Philby, Burgess., and
all that, the Vas§i19:case in the British Admiralty, and some

other cases, and many cases in France and so On.

Mr. Kirbow. pid Oswald show up at that time?
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Angleton. No, not from Golitéeﬁ}
when the assassination took place --

Mr. Schwarz. The Kennedy assassination?

Mr. Angleton. ‘When the Kennedy assassination took place,
Golit%;; called me immediately and stated that the modﬁs
operandi with any defector from anybody's army to the Soviet
Union required that he go through prﬁcessing by the 13th
Department of the KGB.

Mr. Schwarz. Which is their assassination department?

Mr. Angleton. Which is their agsassination department,
which is called their Affairs for Executive Action.

And there are two reasons for it. Number one was, to
find out what sophisticated weaponry or training he might have
had that would be of use to them. And Aumber two, whether it
was more valuable to reinfiltrate him into the National Army
for future activity.

Mr. Schwarz. Of the nature of assassinations?

Mr. Angleton. Of anything. - It could be sabotagé, or
intelligence, or whatever.

AND THIS QAS THE SOP on the dealing with military
defectors.

Now. when the Soviet Government turned ovef to the US
all the documents that led to the interest regarding Oswald

stay in the Soviet Union, there was nothing there indicating

processing by Department 13. Then after the assassination
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Nosenko, whom we hid once in Geneva, he want back to Moscow.

And in my view he would have never come back on the scene
c HE RCPANOY
because they brought this Cheraponov thing in to have the locud

shifted from where we would have controls, in Geneva, to
Moscow where they would have all the controls. And that would
be the Directorate. And therefore they would have the direct
means of counterécting and mutilating the leads and the
importance of Golitzen's defection.

But the tourist gave the documents to the American
Embassy. And we photographed them. The Charge insisted on
giving them back to the Soviets on grounds that it would be
appropriate.

Mr . Schwarz. These are not the official documents deal-

ing with Oswald but the documents that ‘the man tried to pass
in Switzerland?

Mr. Angleton. The second Chief Directorate, he took all
of the documents out of the FBI Soviet gection and gave them
to the tourist and we read how we got caught on things. .

So there is the assassination. CheraponoV allegedly
was chased to the Turkish border and shot. And in my view
this is a myth, because in 1948 Cheraponov was stationed in
Belgrade, and he tried to defect to us, and at another time
tried to establish liaison And contact with the Birtish MI-6,

at a-time when Philby was chief of Intelligence, meaning

-that the approach would have been under Philby in 1948, and




Phone (Area 202) 5446000

4
2
<
LY
4
[}
3
<
3

410 Farst Sireet, S.E., Wasnington, D.C. 200013

A O o e

then he reappears in the early 1960's as a member of the
Second Chief Directorate.

That is enough of Cherapanov. But it igs important only
from the Soviet point of view, the best laid plans fall apart.

And then out of the blue, Nosenko, whom we would never hau
seen again, reappears after the assassination in Geneva, and
tells us he wants tp defect.

Mr. Schwarz. “And he provided information which was
inconsistent with Oswald being the Russian agent?

Mr. Angleton. I am comin? to that.

So immediately we tried to get the breadth of his career
so that we know where the priorities are. And the first thing
he tells us is that while he was in_the Second Chief . °
Directorate in the American Section, Oswald's KGB doséiér went
over his desk. Ana his first story, as I recall it, was that
it was two volumes or three volumes. And finally it went down
to one volume and a small sheaf of papers.

Also he said that the dossier showed clearly that Oswald
was mentally unbalanced, and that he was a poor sﬁot, and
therefore couldn't get a hunting license, and a lot of stuff
of this sort.

And thén on all of these outstanding leads -- penetra-
tions, of the French, the Americans, the British codes, bugging
of the Embassy, all of these different sorts Nosenko had

A
something to do which diverted us from Nosenko's leads. And
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of the Central Committee on the reorientation of the Soviet

in the normal course of events, we might have put Golitzen in
contact with Nosenko, which may have meant the assassination
of Golitzen, because the whole approach of Nosenko was one
where logically you would bring them in and have two bodies,
one from the first Chiéf Directorate,. that is, Golitég;, the
CIA part of the system, and the other from the FBI part of the
system, and therefore you would have a very strong balance
against the KGB. But we didn't do that. Because there were
certain thingg, litmus papers, questions put to Nosenko. And
as far as I was concerned, if he was bona fide he would have
answered one way, and he did not answer that way. And they had
to do with some deeper secrets regarding a meeting of the

2000 members of the KGB and the Soviet Government in May of

1959, presided over by Shelepin and atténded by many members

Services and the return to Leninism wherever intelligence
operations has a political objective. And this is a part of
the process of de-Stalinization. And so when we took him
unwittingly chronologically through his career, he :omits

all of this phase. And we had three or four or five other test
things, where their damage report would not show that Golit;éh
had access, because it was part of his way of getting in and
breaking compartmentation. And therefore they would have no

evidence that he had sufficient knowledge.

Mr. Schwarz. And so Nosenko looked funny to you, he
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looked wrong to you?
Mr. Angleton. Absolutely.

Mr. Schwarz. He looked like a plant to you?

Pnone (Area 202) 54446000

Mr. Angleton. Precisely.

Mr..Schwarz. And among the information tQat he provided
to you was that Oswald was a mental case and was a bad shot?

Mr. Angdeton. Right.

Mr. Schwarz. And'yﬁu had also received from Nosenko --

Mr. Angleton. Golitgzg -~ from Golitég:\—— information
that suggested the normal practice was for Department 13,
which had responsibility from the Russian KGB for assassina-
tions, to interview mi%gltary defectors. And - we had observed
that when the Russians transferred documents concerning

)

Ooswald, that there was no reference in there to any such
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debriefing by Department 13. And another important part of
it 'is that there was a man who was handling George Blake from

London, who was Codnselor of the Soviet Embassy. And when he

returned he became head of the 13 Department, Genaral Rodin.

But he was there under an alias as a civilian. He was the
Chief of the KGB in London, and a very higﬁ grade man. Then
he took over the Department 13 and reinvigorated it.

Mr. Schwarz. And what was his connection with Oswald?

Mr. Angleton. I am saying that he was head of Department

13, and was head of Department 13 at a time -- I mean, he had

210 First Steeet, S.E.. Warhunaton, O.C. 2000)
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a long history in that, in other words, the prominence of
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Department 13 and this is a point I think I should make, that

the Agency, unlike the Soviets, does not have an assassination

department. The Soviets have always had an assassination
department, which is totally gealed off from the rest of the
organization. people from the outside knor very 1ittle about
what goes on in that. People career-wise stay in there.‘ And
they report to the Chairman of the KGB, and drop off, who 'in
turn report to the Poiitboro. And therefore it is an entirely
sealed organization which is capable of all forms of action,
whether it be sabotage -~ an illegal sabotage oI what, an
illegal directorace which is independent of the rest of the

KGD -- nuclear sabotage, and all this type of thing, and

infiltration of enemy forces in the event of war. And of
course assassination, the assassination of Ukrainian leaders
in West Germany.

~

“Mr. Schwarz. Do you recount that simply because it makes
more significant the ab;ence of any reference to Oswald becaus
you are giving evidence as to the vigor of Department 13, or
did you recount it because there is a more direct connection
with Oswald?

Mr. Angleton. This is related to what I told Mr. Dulles,
I thought it was absolutely wrong to close the door on the’
l1ife of the commission, and instead there should be a statement

that we are not in a position -- that on the fact available toO

.
us during the given period, these are our conclusions. And
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then to spell out in deEall-Dépaftmént 13 and its organization
-— and the burden of proof shigts. But not énly the burden

of proof, but you never know when a worm goes into somebody's
head to defect from pepartment 13. And that bring you up on
the entire story. l

Mr. Schwarz. So you have recounted the importance of
Department 13. You have recounted the stgnificance in your
mind of the absence of any reference to Department 13 in the
documentatién on Oswald turned over by the Soviets to the US.
And you have recounted the strange nature of the information.
provided by Nosenko.

Mr. Angleton. Correct.

Mr. Schwarz. Let me ask you another line of questions
about each one of these items. As to the Nosenko information,
you stated that that information was suppressed from the
Warren Commission?

Mr. Angleton. The word suppression is probably not the
right word because, i wil; be very honest with you, I was told
the other day that the information was given classified, and
it was given to flelms Or somebody, or Mr. McCone, who péssed»
it as a classified document . I have asked for it, but I
haven't seen it. |

Mr. Schwarz. Why did you say a moment ago that it was
suppressed?

Mr. Angleton. pecause I never knew where it went. When
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I was sitting in the position as to where that {nformation
would go, I was opposed to it. And my pfficial position was
that. And I ghought until relatively recently that it never
went.

And then all of a sudden they have declassified a lot of

Jaerk
stuff. And Mr. Rocha, who was the point of record of the
Agencyfs dealing with the Warren Commission, told me that
Nosenko stuff was the‘étuff they were declassifying. Now, his
role was not one of the executive nature. Actually it was
simply because he was a great scholar and a great many other
things, and therefore he had the most catholic background to
hanale something as eomplex as the Warren Commission; not in
exercising executive power, but working on behalf of the
Director and all the Directorates and everything pertaining
to the Warren Commission. He iéAa tidy individual. And in
fact Mr. Belin has made a great deal of usebof him in the
Commission's business, and he is the one that had done all the
digging for the commission, and so on, on a whole series of
matters that I am not familiar with.

But my point to you -- and this is very difficult to
explain -- is that the queétioﬁ of Nosenko created a very
great division in the life of all counterintelligence as to
bona fides, as in all gquestions of when you are dealing with
double idcntification agents, there is always dispute.

But let me just line up the order of battle here. Our
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Chief of the Soviet Division accepted the fact that the man
was a provocation. His Chief of Counterintelligence accepted
the fact that the man was a provocation.

Mr. Schwarz. Do you mean provocation, or providing
false information?

Mr. Angleton. An Agent Provocateur.

I said he was false., My man said he was false. And
isn't a parrot affair, each one reads the same stuff and
analyzes and come to their own conclusion. And Golif?égz
who defected, based only on the Geneva, first encounter in
Geneva,vnot the defection, had predicted in advancé that
because of the enormity of his defection they would send a
provocateur into the West to destroy and mutilate his leads.

So it was a question of awaiting, you might say, who
knocks on the door. And here is Nosenko.

Now, since then the Chief of the Soviet Division who is
no longer there, has recanteéd in a way -- the Inspector
General went into all this -- he is today the NIO dealing in
Soviet Affairs, the National Intelligence Officer.on Soviet
Affairs. And his counterintelligence man, a fellow named

v

Pete Bagley, who is the brother of the two Admirals Bagley,

v

and one of the best men we had, left the Agency and is now
in Belgium in private life. And I can go all the way through

these other people who have been dispersed. But the record

will clearly reflect that the preponderance of all individuals
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was that Nosenko was sent on a mission.

Mr. Schwarz. And provided false information?

Now, is it your current unaerstanding that what was
provided to the Warren Commission was the raw infomration.
brought by Nosenko, or was the Warren Commission also provided
with the opinion of persons such as yourself and others as you
have recounted that he was providing false information?

Mr.vAngleton. I don't think the Warren Commission was
ever faced with the issue of the internal issues of Goligégq
or Nosenko.

Mr. Schwarz. You first said that the information was
suppressed from the Warren Commission, and then you said no,
it is your understanding now --

Mr. Angleton. Well} the word suppression isn't the right
word, I said. One went to argue the matter and it was agreed
by higher authority that the information shouldn't be --

Senator Mathias. The;é was a value judgment made as to
the usefulness of the material?

Mr. Angleton. That is right -- and not to do what the
Soviet in our mind wanted us to do;.which-gas to give it
prominence and have it come out as an official part of the
record and documents and articles, and so on.

Mr. Schwarz. But your current understanding is that the
information was provided?

Mr. Angleton. That was classified, and never came cut in
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Mr. Schwarz. But was nevertheless provided to the
Commission?

Mr. Angleton. It was made known to them in some fashion.

Mr. Schwarz. Was it made known to them at the same time
that at leat certain experté withing the Agency thought it
was false information? ‘

Mr. Angleton. I think, as I understand it now, that in
spite of our feelings, either Helms or McCone made a
presentation of it.

Mr. Schwarz. But without mentioning your féelings,
certain experts thought that it was false?

Mr. Angleton. I can't respond to that. I don't know.

Mr. Schwarz. What about the informaéion derived from
Golitzen, which indicated in your expert opinion that the
documents provided by the.Soviet Union were, I think you put
it, funny, or strange, or misleading, because they did not
include any reference to debriefing by Department 13, was that
info}mation provided to the Warren Commission?

Mr. Angleton. 1 don't know. I don't think so. But all
1 can say there is this, to be realistic. No one would expect
the Soviet Government, regardless, to provide documents,
secret documents, on Oswald, whether he was or was not their
agent. And I say, I can go all the way back through hi;tory,

the way they falsified the official record, they had it with
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the Italians in 1923, Cdnst?tinople, and caséb on‘dipiomhtic
issues, the complete thing was fabricated, and so on. And 1
there is no way of testing them, the security is such that
they .can't be tested.

So we are not under any illusions of expecting them to
state that he went through the 13 Department, which asked him
the following questiong.

Mr. Schwarz. So you say that as far as that matter goes
there is no possibility that anybpdy on the Warren Commission
was fooled?

Mr. Angleton. I mean, I don't think anybody was. I

//‘-.c C

didn't follow the Warren Commission, Rocha followed it, and he
was running over there all the time,‘and so on.

Mr. Kirbow. Let me ask you. There would have been no
reason why anyone on the Warren Commission would have known
that as a matter of everyday business that they did in fact
run every defector through Department 132

Mr. Angleton. I don't think we ever told them. But'you
see, Allen bulles -- that is what I am coming to -- I used to
see Allen Dulles regularly, and I was an advisor officially
to him on a lot of headaches, and I dida lot of leg work for
him. And I regarded him as a very personal friend. And I am
Executor of hi; papers, among other things.

But the point I am coming to is, to try to give him

guidance of what the jungle is around here in terms of the
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FBI's position and Mr. Hoover's, and so on, so that he would
be more sensitive to the things, no longer being Director,
that were no longef germain to his position on the matter.

Mr. Schwarz. Was ;here a connection between the FBI and
Oswald?

Mr. Angleton. I don't know the full 'FBI story. I know
there was a tremendous flap in the Bureau. And one of the best
men they had in my view is a professional a man called Burt
Turner, who I understand just got his law degree. And Burt
Turner was one of the finest men on Soviet KGB activities in
the US, one of the analyzts. And he was in the Washington
Field Office. And it is my understanding -- and this is
basically hearsay, but from pretty good sources -- that Burt
Turner was handling the Oswald ogé’relatéd matters at the time
the President made the trip down to Texas, and that there was
some confusion that the Bureau had not turned over, or had
not taken enough initiative in turning over, all the informa-
tion on Oswald to the local police;‘ I had been told that
there was a black mark put against Turner's name, and that he
confronted Mr. Hoover and stated he was not going to permit,
or have it be known toAhis children, that his negligence was
responsible for the death of the President. And he was pretty
forceful about his position. And as a result, this was
expunged or something to that effect. And that is the reason

he went to the Washington Field Office instead of staying in
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Headquarters.

And then he retired. And I think his retirement had
something to do with this fact.

But ghis is all by virtue of hindsight withlthe thousands
of cases. And I cannot see any Western intelligence service
seizing on facts that Oswald will return‘to the US, and then
going and saying, we will get all of this, and we will send
it to Texas.

What I am trying to say, is that the difference in their
system. With the manpower and the computers, which are mainl}
ours, and whatnot, a situation of that sort is automatic. And
we know enoug@ﬁfabout the Second Chlef Directorate and the
controls, the total controls, to know that if a Soviet returned
automatically, to any part of the Soviet Union he went, there
would be a dossier that would go, and there would be also an
operational directive to .put him on tap, check his mail, to
do the following, and so on and to put an agent near him.
There wouldn't be any leaking anything in the air on that.
There would be tctal encapsulation ;f thét individual until
it was ceratin beyond a shadow of a doubt that he was not sent
back as an agent.

Mr. Schwarz. A moment ago in talking about the line-up,
as I think you put it, of views on Nosenko, you recounted t%e
views of a number of people. And you said that one person

had changed his mind or recanted.subsequently. And you made

a reference in that connection to an Inspector General's
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What was that report?

Mr. Angleton. At one stage in all of this -- and it was
much later, after all the dust settled -- Helms got the
Inspector General, who had come from the clandestine side of
our business, to institute -- I don't like to use the word
inspection, it is too authoritative -- to go into the Nosenko
matter and see if there is anything there that he should know,
because Helms is fully aware of the split on this whole
question of bona fides, and it bothered him, because I had
brought him in touch with Golitzen, and he was fully aware of
all my activities, and travels.and sO on.

And so this person who was chosen began to interview
everybody and reopen the whole thing. I mean, there were 21
safe leads of stuff if you really got inéo all of the Goiitzen
and Nosenko and the other things that pertained, as I pointed
out. to the Warren Commission, to the asininity of what has
happened, of 27 years of experience of myself and my two
colleagues, that these are the facts, that there are 20 cases

Mr. Schwarz. You said Warren Commission. You mean
Rockefeller?

Mr. Angleton. Excuse me, Rockefeller.

There are 20 some odd cases that a counterintelligence

officer in our busienss should know before he even begins to

get his feet wet.
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Now, whenvDr. Schlesinger came in, and I started hearing
all of these things of manaement by objectives, and synergistigd
and a lot of other things, being applied to the art forms which
we had developed,
I would take him up on his own thing.
in..to take all ‘the safes and figure out the linear footage of
every safe drawer, all the way on through, and to computerize
how long it would take the normal case officer to come up to
this elemental stage of being able to be launched.

That was sort of a preparatory business.
figured it out and they gaid it would take 22 man years, we

meant that if we were 100 percent incorrect,

man years.

Colby, who had never been in counterintelligence,

this problem was about.

people back and forth and all the rest 3} it. And I nver chosg
a

anybody in that job as a rule who had ‘@ither been in the FBI

or

And normally I kept outside leaks to anybody in the business

-—- I had men who stayed with me for 11 years,

me for 31 years,

tions abroad and returned, and so on.
And I say this to you, because here was an IG,
Inspector General,

where we used to have two oOr 300 new people --

And that was simply to apprise Schlesinger, and

had not had very rich experience in counterintelligence.

I finally got so frustrated that I thought

So I got statisticians

And they
it would be 11

of what all

They had fhe {dea of transferring

L

Rocca was with
’

even though they went into operational situa-

and

who had had a very lofty mission in Germany
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Mr. Schwarz. Was éhis-Mr. Ermine?

Mr. Angleton. No, he was never brought. He was Gordon
Stewart -~ and he is retired -- a very able man, and a fine
executive. And I mean this sincerely. He isg one of the
really top-notch men.

- But he as to undertake this burden. And it was a farce
in terms -- so he would talk to people and get their views
and so on.

When I went to tﬁg fogmer thef of the Soviet Division,
who was then stationg§ in ?a;is”j— and this is only hearsay,
I never read the report -- the former Chief of the Soviet
Division stated, when I look back it, perhaps I have given
too much latitude to my subordinates. And he wouldn't say yea
or nay, but he withdrew his very firm statement of the past

TR T
that this man was an agent provocateur.

Mr. Schwarz. Did the review concern in any way the
handling of the matter with the Warren Commission?

Mr. Angleton. No, not to my knowledge. I mean, this
may be something. I don't think I have evern seen the review
-~ in fact, I don't know whether the review was ever put in
the paper. But I mention it simply so that you don't get the
idea that it was just the C{p/glaff that had this view. This
was a view that was shared by numbers of people who had

dealings with Nosenko. And I think the greatest authofity of

all is Colitizn himself, who was in the KGB, and who knew




4
2
«<
.
a
[}
3
<
H

410 Fusl Sireet. S.6., Wainmaton, 0.C. 20003

Mr. Angleton.
Mr. Schwarz. We know who . Harvy is and we have had a

amount of testimony about some &£ _the things he had done.

was the connection between him and th

the\ Cuban business?
r. Angleton. I will put it very briefly --
ator Tower. What is the Cuban business specifically?
Mri chwarz. The witness used the expression Cuban
business. \I guess I should ask first, what do you mean by the

Jhed

Cuban busineds, and second, was is the connection between Mr.

Harvey and the on this matter?

Mr. Kirbow. You are really asking, what is the
importance of putting him in touch with them in relation to
Cuba?

Mr. Angleton. Bill Harvey was put in charge of taking
over the Cuban business, the Cuban business being the
Clandestine Services activity into Cuba. Now, what struck me,
not having had any part of the Bay of Pigs, because of
differences with Bissell, was that it seemed to me that both

the Cubans and the Soviets knew everything that was being
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pPlanned. 1In other words, they had tﬁe thing penetrated, and
it was foredoomed.
Mr. Schwarz.r Through the exile community in Miami?
- Angleton. No, through Soviet agents and everything,

there was no cover or second investigation or

ok over in the Cuban business, then I
decided that s\nce we ware very close friends that I would

try to help him ol by gettidng him a source totally unknown

to everybody. And I went to the And I had them

assign a man to Havana} om I happened to know very well.

pattern, I mean total security, from Havana to
me, and from me to Bill. And no one knew of his existence
or his identify, except Harvey and myself, and of course,
Dick Helms.
Mr. Schwarz. McCone?
gr. Angleton. 1 can't remember whether -- yes, McCone
would have know, but he wouldn't have been interested.
What I am trying to say is, he knew.

Mr. Kirbow. Helms knew because he was DDP --

f
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Mr. Angleton. He knew, because even before I went into

this I told him what I was going to do, and he agreed, and

nd also I wanted a person, because there was a radio
going

radio , or drop some men in. And then the point is,

I get the radio to and to Havana and then put it

someplace, and then tell him, you go to such and such a place
and find the radio, and then have some men come in and call
some men to make contact, with the view that I couldn't trust
the whole setup.

So for many a long period of time this worked perféctly.

is individual estabiished his cover. They only had two or

thYee people in the Embassy there. He would go to a

rian restaurant where the Soviet officers would also go.

would spot one of the waiters or a beadwater who was

nd it wouldn't be long before he would say, you are

and pretty soon one thing led to

another, \and his production was without question the greatest
production)\ there was.

t got so complex in names and geography, and so on/
that is when \I came to the point that I brought Harvey
together secretly with this individual, the only person I put
in touch was an in this eontext. So later on the

Soviets come out with the statement, is Bill Harvey on the




with. It looks big today to you, but when you think of what

the Agency's efforts were at that time in the Miami base with

all the boats and the biggest Navy in the world, and all the
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rést, a little thing involving one man was not a thing that
you went up and made a fuss to Mr. McCone about.

Mr. Schwarz. Did you know Mr. Harvey pretty well, was
he someone you knew?

Mr. Angleton. Very well indeed. 1In fact, I just called
him the other day, his mother died.

Mr. Schwarz. 1I heafd that.

Did you know anything about his use .0of underworld
figures in connection with

Mr. Angleton. I know the allegations.

WARD & PAUL

Mr. Schwarz. At the time did you know of that?
Mr. Angleton. I only know one incident.
Mr. Schwarz. Okay.

Mr. Angleton. Simply the Bureau, the FBI, ran a

surveillance. And Sam Papich, who was the Liaison Officer
of the FBI, who is now Head of the Criminal Commission in
;'l/l-.",.‘

/ Mexico, was at my house around 10 o'clock at night. And the

Washington Field Office or Headquarters Miami located Papich

at my house. They were absolutely boiling, because they had

|
|
]
g

surveiled the Mafia all the way from California to National

Airport, and he had got off the plane and was met by a man who

410 First Street, S.E.. Wathington, O.C. 20001

was the physical description of Bill to a teg}( And they
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thought it was Bill. And they‘ﬁére.éheckihq with Papidh:
what to do.

Mr. Schwarz. That was Mr. Roselli, was it?

Mr. Angleton. I think it was.

Mr. Kirbow. And the Bill you speak of gere is Bill
Harvey?

Mr. Angleton. éill Harvey.

So I could get the gist of Bill's questions to them. And
I told him -- I made a motion to put his hand over the phone
and not to let them diécuss it. And I said, tell them ndt to
do anything until they hear from you.

And that is what he told them, he said, stand down on
this and I will be back in touch.

And then Bill told me the whole gtory in detail of how
he had gone over from Californialand foliowed him in this
thing, and how Harvey had put him i? his car and he went off.

Mr. Schwarz. That was in 1973 shortly before Mr. Harvey
went to Rome?

Mr. Angleton. It wasn't shortly before, it was, I think

long time before.

So then I told Sam, I said, look, let's go very easy on
this -- because I didn't know anything about Bill's connection
with Ehe Mafia and all that, but I 8id know him well enough
to know that he was not a frivolous man, and that this thing

happened, and keep in mind that ex-FBI men, contrary to public

opinion, were not very much liked by Mr. Hoover when they left
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the FBI.

So I called Bill's house, and I asked his wife, is Bill
around?

And she said, no, he is out to dinner-tonight.

And I said, look, we have some very serious trouble.
Would you please tell me where I can locate him.

And she said, he is at Duke Zeibert's. And I called
Duke Zeibert's and I managed to get ﬂim. :And I turned the
phone over to Papich, because I did not want to be on the
record showing that this was Angleton, et cetera.

And Papich talked to Bill, and actually I didn't hear
the discussion. It was something about, I will see you
tomorrow.

And Sam told the surveillance and all the other people
to forget it, and the Heddquarters would take over.

And that is my knowledge, direct knowledge of what
Anderson and everybody else has stated.

Mr. Kirbow. Mr. Angleton, to your specific knowledge
did Bill ever attempt to use the excellent contact he had in
Havana to carry out the mission of eliminating the leader down
there, or try to get any help out of him in that regard?

Mr. Angleton. He knows that I would have cut his throat.

Mr. Kirbow. That would have jeopardized your entire

contact with the

Mr. Angleton. Yes sir.

|
|
|
|
|
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Senator Tower. WBA V.lill take: Va rééess for.abo.ut two
minutes while we go. up and vote.
(A short recess was taken)
- SCEEeR Wty s e Jasuas
Mr. Schwarz.
r. Schwarz. I don't have anything more.
Se g;or Tower. You have read this, and Szulc
this qa11;§§ - this is a galley of the Szulc artj
VPenthouse: |
"Although ¥gthe details of the Israelif ficlear enterprise

e

are still top secrigf, it is known that dAn of the

2
lag

1956 Suez war, the Elsenhower Admini¥Stration resolved to

provide Israel with all ?ossible‘ﬁeﬁb in developing an atomic
| ; 1 P

oy
weapon. The Israelis had Ireoretical xnowledge, but. they
? .

7 . .
‘needed technological support@at their Dimona nuclear research

jence sources, the CIA was

Wig’. Angleton. False.

Senator Tower. That it totally false?

Mr. Angleton. That is totally false.
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to work with bDimona scientists."”

Mr. Angleton. False. I will interject h rh #hat the

7

a2 British-born physicist, now an

egation is false.

;\_ZQ -
The answe:%%6§your previous question woul

[

"Persons cjose to Angleton have COQ%;rmed this account in

recent integﬁiews. Reflecting Angleton'Tgown position, howeve

they haveidenied assertions from other sou)

i : : :
team madé fissinoable material -- plutonimum

i

the L§Faelies from United States stocks.”

Angleton. I am saying, when he says deny i

/

Senator Tower. I think it was taken care of in that
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second paragraph, is where
Really, the CIA would be hard put to transferf

fissionable materials without the knowledge o;ﬁjhe Atomic

i Energy commission, would it not?

‘. Mr. Angleton. Sir, I can assure yz;/ hat the CIA -- I

ally know what the word fissijp le means anymore.

There 1is 50, much use of the atomic 'R e . We have atomic

battery --

Senator ToOwel:,
reference here is t

Mr. Angleton. L 'éon‘t categorically -~ in my whole
history in the CIA, ghlﬁ}; ed fissionable material

except intelligen v : speculations regarding leakage

No.
;ﬁ#{tor Tower . and therefor

A%aterials except through the knowledge O

Mr. Angleton. That is right -- I hate to nit}
1 want to simpiy state tha; there waé a pr
once where you have, say: somebody simply approa
state, I have accessS to fissionable materia}s, and ther!f%%}

if it is a covert thing, and it raises a big policy question




how do we deal with those kinds of cases, where someone
allegedly, a confidence man, or whatnot, who wants to #

’pu the stuff? The purpose then was to penetrate, o

4
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¢ to what we do about it, and what the dafgers would

be 1if we=%%i the diplomatic pouch, and thereéﬁre thousands of
L Py

questions. Kﬁd it did happen in the Far g%st. And it was a

A
¢

A7
false case, COﬁﬁigential case. But it’g}G happen. There was

o : A7
an offer to sell %ﬁitomic fissionable“material or something.
: 7s

Fr

v

But my point is, theré%%gs never,ggeh initiative to my
S, .}‘ .
knowledge, or an interes*ggf thé,crA in any shape or form

)
wanting any fissionable mat@gial.

Senator Tower.

4
2
<
.
Ll
]
[
«
3

Mr. Aaron. Two AF ] int'sy,, Mr. Szulc said that "In

effect Mr. Angleto;f$3f ﬁ& that should I surface

1.7
y 4 B

ay go as far as to

Mr. Mann's name, /ﬁ'Mann's name, he\ma
p ‘§‘

3 A
o N
/ 5
Aﬁ”{eton. I don't think I said itgto him. But in

é’/s}
commi t suicidegﬁ/

\

)

o3 _ gwhat I think
I toldgyou -- and maybe I didn't tell you, mayb‘@% told Colby,
&R

thq;_ff_;?is what bothers me -- JFK Act 5 (g) (2) (D)

: Y
s#111 have an open espionage case in which a reportxﬁgg%

] ) : Y
#ﬁﬁﬁleges that either Dr. Mann being present or something®#
&
£

a10 Farst Street. S.E.. Wasniraton, D.C. 200021

7 someone tried to cut his throat in Philby's house in
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Washington, when Philby was stationed there. Now, w-hethes/
we had the report or not I don't know. So I am a littlg/

~§ fused as to that statement. Because I don't thin

who\had called for phrases, British, French’, et cetera, and

would be the entire nﬁfrmation Jof

.

Mr. Aaron. Let me:j@st read one other segmeht of his

AP S,
transfer of atomic technoﬁ&gyﬂ%

Angleton said that heﬁﬁﬁs rathefﬁt ken back by this informatior

said that in effecqghe could configk'lt with corrections:

testimony:

one, the timeframe;was wrong, that it ﬁgs not the early '60's,
rﬁ "’;

but indeed th (g%te 'S0's after the SueZziiwar, and number two,
o &

that as faplAs he was concerned there was ﬁ%ﬁ\felivered by the
o

5

or qgﬁone to his knowledge any fissionaﬁég material such
Agi;um or opher material.
Angleton. I don't follow that at all.
Aaron. Did you make those two correctxons?&
Angleton. I don't understand what you are i
Aaron. Did you make those two corrections?

Angleton. I don't understand what you are sayinﬁ}
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that you did not agree with his story, that you

Let me show it to youftand you read it.

the page and the line?

running to the end

Mr. Angleton.

Mr .
story.
Mr. Angleton: ghon page 40, from line 8,
"Mr., Angleton ;dﬂd me that essenti y' this information was
7 ]

correct," ¢t fﬂ is absolutely false.

And ﬁéﬁ%ver made any such statement@that I could confirm
& ‘
/4 ¢ &

- Mydes 19 and 20, "Angleton said he wdaggJyreally taken back

&3 ;
in7effect he could confirm the two correc 5. That is

Aaron. I think that covers it.

Angleton. And this is false: ‘'one or more

were available to the US Government”, that is totally fal
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410 Furst Street,

Mr. Aaron. Let ma ask one last question;

Mr. Angleton, When I say technical assistance,

e
tance in the

~

Angleton. He knew what .I waafatgeLﬁg was this.'stuff
“?pe out in volumes of Sadat'sf%gftme of CIA's help

Israeldis, which was accurate.
B, P
N

)
Sengtor Towqg; By technical é%sistance here, as I
understand ;%Qheans technic%f assistance and nuclear

weapons develgpment.

And that is what I
am trying to say.

a7 G
Senator Tower.ﬁgﬂe did admithto technical assistance in

I

terms of intelli:;%ce?

Mr. Anglaggn. No, it wasn't a qu@stion of my admitting,
,f,‘f S\ ]

I told him Kdt it was well-kn

ELINT andgifany things,

PPk
fenator Tower.
assfst
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Mr. Angleton. No.

“Let me just state my own feeling about somef&l
2 B

After Re, talked to me about having all those %fwat sources
2 2y
#5

which wZ%%%Retter than Hirsch's, he said, ﬁéﬁaso have talked

to JFK Act 5 (g)(2) (D) ght away that that

was a lle.  &_ k with some people,

xizrs I hay,
any¥thing germain to ou:\QOmmon activity., So that for American

o

they would have be;Flhaving me out ék bed at 3 in the morning.
A\ 4

n other words, in 2 never known them to withhol

©

fellow sa\d somethgﬁg?fbout, someﬁ%éng I don't discuss, or
t i;;%ct, I can't rememBér that part of it.

JFK Act 5 (g) (2) (D) efforts in

£Ms story? . : %
- . Angleton. IY

c)countries to acquire tk¥chnical knowledge in this coltiykry, and
)//that doesn't exclude

Mr. Kirbow. Do
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79 secrets?

Mr. Angleton.

Mr. Kir Would you like to go off thaxrecord a
‘ D
% moment, Chairman. %Q?

Senator Tower. We can go off the record.

(OB TR Ee condgdisscussHTTIm

Senator Mathias. Mr. Chairman, I would suggest that

perhaps we defer that subject for the moment. I am sure we
will be meeting with Mr. Angleton again.

Senator Tower. Then, too, we can get the FBI matter in

-
L
4
-— 2
<
[ Y
»‘
@
[ 4
o i
C
c
e
B SN

the meantime.

I have just a couple of questions that I would appreciate
it if Mr. Angleton would give us his evaluations as an expert
on. And they go back to his testimony relative to the Kennedy

assassination.

As I recall, you said that immediately after the assassi-

, . . . .
nation Golitzen'on his own initiative communicated with you

and advised you that it was normal practice for a defector who

410 Fust Street. S.€£.. Waininaton, D.C. 2000)

had a military background to be processed in Department 137
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Mr. Angleton. Inter¥og;ted, or processed;

Senator Mathias. And that the implication certainly of
this was that Oswald was an ex-Marine, and had been through
this process, and that therefore at least that he might have
been acting within the context of the Soviet plan, is that
right? | |

Mr. Angleton. That is the thrust of what he was trying
to say. His English is such that it {s very difficult.

Senator Mathias. I understand. But then some years
later -~ my recollection is that you said itvwas in 1967 or
1969 -= you learned that the KGB had spent six month of
employment of their top operators in the investigation of the
Kennedy assassination, and wouldn't this fact in your mind
negate the implication of the.original Golit;gg\call or that
they were involved?

Mr. Angleton. I want to congratulate you, because that
man is a man who is also a suspect of Nosenko.

Senator Mathias. You mean in 1967?

Mr. Angleton. Just to show you the ground you are
treading on, Golitzen gave us informatian regarding the
penetration of our own organization. And we worked down to an
identity. And the FBI disagreed with us. And I am talking
about not a few minutes, but several weeks and months of work.
And the Bureau's attitude was, you have got the wrong man, and

the allegation therefore does not affect the CIA, and we
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" And eventually I was called to take the case. And he stated

advise that you send it to the Army.
And I might add, the man who wrote that memorandum was

the Burt Turner I mentioned who was one of the competent
FBI analysts. So it was in limbo. And we stated that "X"
was the penetration agent, and the Bureau refused to accept
that. And in 1967 a Soviet -- on whom we had a dossier on thigd
thing, because he was once stationed in Inq;a,-and therefore
we knew who he was, and all.the rest of it -- with an unknown
coming to us as Nosenko was, he was a real man, we had years

of surveillance on him, and so on. And he came, and he

>l
alleged -- and he was a- TDC, temporary duty in Washington
here -- and he established contact with the first Mrs. Helms.

that among his missions to the us Qas to éffecﬁ_}hguyeﬁefectiom
or the return to th% Soviet Union of a.wan, and that man was
the man whom we had identified as a Soviet agent. And he went
into £he whole background, that this man wAs one of the
highest grade illegals that they.had ever had, and he was in“
our Agency.

So this had a tremendous impact on Burt Turner, because
he was one of the two interrogating officers. And I can't
talk to you about professional pride, but for a man of his
competence to have done it the wrong way, that hurt.

So 1 had a question injected, which was, what do you know

about George Blake?
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‘ : Bl
then his response was, he says, wé thi he is dead.
N—
'Now, hwere is a man who is supposed to be Special
.

Assistant to the Head of Counterintelligence in KGB, whose
mother was a secretary to Litvinov, and he comes therefore
from the aristocracy, as Nosenko does, because his father was
the Minister of Maritime Affairs. And there is a statue of
Nosenko'svfather. And Golitzen had told us that men chosen
for very dangerous missiong of penetration and duplicity came

from the aristocrécy. Everyone trusted them, and their fatherd

and their families are heroes of the Soviet Union.

So here was this man who said as to Blake, we think he is
dead.

Two to three weeké late;_is when Elaké'escaped from
Scrubb's Woods to the Soviet Union. N;w, if he had come to
the US to exfiltrate as the Special Assistant to the Head of
Counterintelligence, to exfiltrate a persoh who worked in
the West as an illegal from fhe end of World War II, and

gradually worked into us, why wouldn't he have known the

rne.’
exfiltartion plans of George Blake, which would have been

- ks

simultaneous, because he was a Headquarters man here on Tbé}
So we handled him for six or seven weeks.
And some of the most telling parts of the interrogation
was that when he went back to the Soviet Union he would have
/

access to archives. And what was on our mind, and what

cryptonym that we wanted him to work up -- and this would
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relate to the third part of the damage part on Golitzen --
what ‘did Golitzen know that they did not know he knew? What
agents in the West could be under our control as a result of
Golitzen'g disclosures regarding those things?

And 'you can see the trgmgnﬂggs qual{gy_thia man had of
almost getting from our man those four or five crytonyms,
which would have told them what they wanted to know, because
there are cases they are not sure whether he knows or doesn't
know, and so on. And tﬂese are officials, and so on.

So he Effﬁit given that. He was given stuff that was
sort of medium low level stuff, you couldn't call it chtéken
feed -~ but we never told him we disbelieved in him. And he
said, if you do those things for me, I have an opportunity,
because of my mother and so on, to becohe Head of the American
Department of the KGB.

And the other thing he wanted, was, we took him to the
Soviet Agency and we came out later for contacts, and he stated
there was a telegram there, and he had been requested to
acquire all the information possible on the whereabouts of
Golitzen and Nosenk?.‘ And I was actually in Wisconsin. And
I called my Deputy long distance and I said, if there is any
prop;sal put up by that individual that. would expose -- and I
use the crytonym name of Golitzen -- don't.

A week later is when he got to Moscow and he sent a cable

to tell us that he can give them word on everything on
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Golitzen.

Coming back to what you stated, with our litmus paper and
with our analysis of him, we treated him as a wa1k4iﬁ, as a
part of the thing to confirm Nosenko's bona fides, and the
build-up. And‘he is the one who gave the full description of
the fact that for six months the place was immobilized for thid
investigation, of all the high level all over the works, is
the way he pﬁt it.

Senator Mathias. You contrasted the way that the Russjans
treat a returned defector, ahd the way we treat them. And
in that connection, to your knowledge was Oswald every
interrogated when he teturned from Russia? |

Mr. Angleton. I don't know -- I probably would know, but
I don't know whether the military -- norﬁélly that would fall
within the jurisdiciton of the military, since he was a
military man who defected. So I don't know' the:answer to that

Senator Mathias. What about from Cuba?

Mr. Angleton. I can't answer that.

Senator Mathias. Or at-&ny-time?

Mr. Angleton. I think the Bureau interviewed him.

Senator Mathias. The Bureau, not the CIA?

Mr. Angleton. I am certain we never did, no.

Senator Mathias. DBut you think the FBI did?

Mr. Angleton. That is just my sensation that they did.

Senator Mathias. We will follow that up.
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This is the‘very last question. You referred to files
fhat are maintained on persons who have some contact with the
Soviet Union and the Soviet nationals. And I would like to
pursue that in a personal way.

About two years ago Arbotov was in this country, and he
came to lunch in my office. And we had several members of
Congress there. Would this kind of thing be a matter of

record?

o':‘ZEL‘.
If the Bureau had him un@e¥;surveillance

. A5

I am getting onté"ground I don't
£

s

t¥gave an order that the

4man was suspe€t? or there is a reason.

Senaté%fiiwer. Excuse me. You are talkin
' X

v”~Snvieg5€§;son visiting members here on the Hill?

5
;5enator Mathias. Yes,
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At this point my question is on purely hyp0i;%§;ca1

zgﬁp which is

%
o

%
S5
overage in Moscow.

g

Senator Math%%m. Is that the kﬁwd of thing that --

Mr. Angleton. Wéjare not 1ivifd in a very ideal world

in the Agency. We can&%%:ven p;oéégs the hard material.

y,
Senator Mathias. Sm‘nﬁc_;ée AAf is a hypothetical question,
i

let me make it even more h !%ﬁhetical. Let's say our mission,

4
>
3
[
L
<]
3
<
2

Washington.

to a Congressi

7/

. . &
Mr. An%‘{féton. No. I imagine the Birfitish MI-S, though,
because.i;/the Russians in London, would pa@i through liaison

i Ay
to us, §¥ there was something suspicious, wou@@ pass through
7 7 g
{ of : Y
a report on the meeting. And we have examples dﬁere Czech

7

de%g%tor told us about a member of Parliament, a S%w%i: agent,

£ . \
and what the cryptonum was, and how he was recruited:

410 First Street, S.E,, Washangton, D.C. 20003

| [ v
‘ggiave got other cryptonyms on British members of Parliam
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you would be b‘h{ed in the file, which would probably be that
thick, of that Sowiet activity in the US. And there would be

the fact that he was Hgfe, and tHat he went to New York, and

" he did this or that.

Senator Mathias.
file, that would show up ﬁﬁ an

Mr. Angleton.
supposed to be. And tﬁejonly timeAQHg%e I can see a file
would be opened onwaﬁ American Congrzsgmén or Senator would
be where there Yés a substantial basis fotfppening up that
file. But thﬁ% wouldn't be at the initiatinkof the CIA, it
would be aj/matter that would go to the FBI and bhe Attorney

General,5and then there would be somebody in the 'gnate or
the Cofifress who would be contacted and notifled aQégso on.
7think Mr. Hoover's practice was that he would learn

ouqh his own sources that a person who is not good wii

¥ and he would pick up the money -- or this is what they say%

And I think this is the way he handled it -- he would simply




Phone {Areas 202} 5446000 A

4
E
<
LY
«
-]
[
<
3

410 Frrsy Steeet, S.E., Washengton, 0.C. 2000)

followlng, and there would be a notification that Mf;"

i

notified, et cetera. He called me once when thenéﬁéasn't

Hoover intervened
Ad= .
;égpestion of time or a
i

But the,férmal part goes on regardless,

7

if a person, 's of gﬁg he is, is involved, or is

3!

g

passed a document, or cameé-up in a telephone tap, or any

B

number of things, the%gfisi

TR

MpZ Angleton. I want to commend you aég}n on that

i

4’, 2N

fUnresolved cases. And that is one of the biggest, b%qause we

know so much about that person when he was in India.‘Qﬁﬁd he

person.
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Senator Baker. What would you do, Mr. Angleton, to .t
to rehabilitate the Agency.in particular in counteriq;dlli-

gence capability, since you feel that it is deteréggating,

‘Q»”hat things in particular would you do?
A

gency has to go

N

R, Mr. Angleton. My feeling is that the A

hat no man would

put out --

’

¥ind therefore let it be shzg&ihg or whatever. And

let all the polbtical repercussions e place, and if you go

to purgatory, my vwlew is, the biggﬁ? the fires, the better.
7
1 come gut. And let people take the

F

% o
a belilfever that an agency can have

\ two fathers.

Mr. Angleméi. I mean -the Congres;

In other wofds, if Colby is asked, what ”

ﬁtand the Executive.

d9, you know about
Chile, my)&iew is that on Chile would yo;g%%kese ask the White
¥ .

shnd that is what I am trying to get a at least so

House ..

o ;
hey can come back with Colby after the Executive part has

tofiid’ Colby what it might be . But to throw the burd

.uZibtor to respond to a question on Chile, gives hi

is always in that dual position. And something doesn't¥@gem

to work that way. And the lower you go in the Agency, evenito
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The word response is what qf;turbs me

e

2

here are so g“rmain to everything in th{;ﬁgountry relating to
the world balance_of power and what the Soviets will strike
at, and what the role of detente isf; That is what I am trying

to get at. The Execut@ve - in}@%her words, the intelligence

community has never reahh ath day of peace in a way. When

me aboard, everyone in the

el e%éanow we can normalize this
been normal before. Mr. Hoover never

s

Hgover never permitted one

5,
of his representatives to go beyond ‘hqs jurisdiciton question
And you caant run a government that wak;hand you cannot run

counterintelligence that way. So when Mr&Gray came to see

ms% and Helms called me in before hiﬁ énd said, what

I wouldn't accept it form him, they are thegdnes who

correspondence with Mr. Hoover, and reviewed all of that¥M
’ ‘ ;

he feels that he is capable of handling it, that you will D&
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And in fact that happened, and everybody thou ht, we had
got ’%raptain that didn't make admiral aboard who}fﬁll settle
this. AKQ\then we will have his demise.

And the

Director. And*then the Watergate and- alllof that. So there

has never been a

relates to, not coungijxntelligenceggdbne, but the intelli-
o “9?%';‘

gence community. And figw I amsti?ﬁély opposed to professionals

being Directors.

perspective. And I thin

.,’
K

observations were fif&t rate in term

And

cted to follow the
& i} :
nuts and boltsgﬁnd at the same time handljgéld the duties of
55,
‘ngator Baker.
:‘@ssion reports?
Mr. Angleton. I don't see anything wrong with it.

Senator Baker. Do you think it will work?
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Mr. Angleton. I really don't know this area. So I a

not competent to speak or go around seeing what will happen

S
. P

%j\ Congress, just on the simple question of Chile ahd'; the
f

. ,I
1 a‘kages and the damage that is done to US post/:,l;lre abroad, how

Senator Baker. It wouldn't take man%ﬁ’" That is an arqu-

: P
Mr. Angleton. All the cases we(:iare discussing, in the

mentative\%:\ing- i ‘é’&/

hands of thﬁ%&rong people, and o Files in the hands of the

N

&7,
fipi
A 1%2?9
|
K

wrong people, wqéx%%d have very c}/;g’cisive political impact upon

;>ur elections. 'I‘F)Z t is what/I/ mean, to be very frank about it
Senator Baker. ':_j{‘ow,i}i}muld that happen?
Mr. Angleton. Tﬁggf are all kinds of information which,
if it falls into ,t;ké%v}dﬁéw’hands 6r should they want to use
:%E:i‘)es, would be absolutely

Senator Tower . 'In other wi{r'ds, this 1nformation could

be used

'

Senator Mathias. Would you give an ekmple?

(Off the record‘discussion)

subject to the call of the Chair.)

1




